
7

I S F A H A N   N E W S

قیمت 2000 تومان

روزنامه اقتصادی استان اصفهان

 تعامل نصف جهان با چشم بادامی ها 
برای توسعه گردشگری

2 ادامه در صفحه 

بازار طلا و سکه 99/11/25 ساعت 15:30

 
 وابستگی

 در مواد غذایی
قیمت مواد غذایی در کشور ما هر 
روز افزایش می یابد و شاید به طور 
میانگین از سال گذشته بیش از 
200 درصد رشــد داشته است. 
این رشد قیمت بیشتر مختص 
به کالاها و مواد غذایی است که 
اتفاقا جــز ضــروری ترین مواد 
سبد غذایی خانوار است. قیمت 
کالاهایی چون لبنیات، حبوبات، 
گوشت ،برنج ، میوه و سبزیجات 
و حتی نــان به قــدری افزایش 
داشته اســت که خرید آن برای 
بیشــتر خانوار ها به یک چالش 
اساسی رو به رو شده است. آیا این 
افزایش قیمت مربوط به عوامل 
ناشی از کروناســت و با نابودی 
کرونا قیمت ها متعادل می شود 
یا خیر؟ و اینکه آیا امنیت غذایی 
مردم کشــورمان دچار بحران 
شده اســت و یا تنها ارزش پول 
ملی کاهش یافته و مردم در قبال 
درآمد بیشتر، هزینه بیشتری هم 

پرداخت می کنند؟
واقعیت آن است که اگر چه برخی 
از مشــاغل با افزایش قیمت ها 
توانایی افزودن دســتمزدهای 

خود را دارند اما ...

فرزانه مستاجران
سرمقالــــه
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2 ادامه در صفحه 
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اولین روزنامه 

اقتصادی
دو زبانه 

استان اصفهان

در گفتگوی آنلاین شهردار اصفهان و سفیر ایران در ارمنستان 
مطرح شد؛  

ارمنستان ، پل مهمی 
بین ایران و اروپا 

       در اردیبهشت ماه 1400جشنواره بین المللی صنایع دستی را در اصفهان برگزار خواهیم کرد که یک هویت 
فرهنگی داشته و توسعه اقتصادی را نیز به دنبال دارد

گفتگو با مدیر ارشد بازاریابی جاباما؛

 ترسیم آینده روشن
 در روزهای تیره صنعت گردشگری

سفر این روزها اگرچه برای اکثریت جامعه به یک حسرت تبدیل شده اما »جاباما« که یکی از 
بزرگ ترین پلتفرم های رزرو آنلاین اقامتگاه است همچنان در مسیر ارائه راهکار حتی برای 

شرایط فعلی حرکت می کند.
راهکاری که جاباما برای شرایط کرونا دارد سرویسی است به نام »جاباما پلاس« که در آن 
مسافران می توانند اقامت امن تری داشته باشند. »راشــا شیدماهر«، مدیر ارشد بازاریابی 
جابامــا در گفتگویی دربــاره جزییات 
این طرح، داستان شــکل گیری اش 
و آمارهــای آن در ماه های 
اخیر توضیــح می دهد. اما 
این همه  موضوع نیست چرا 

8که شیدماهر در ...

قیمت قبلیقیمت فروشقیمت سکه

سکه طرح 
12,085,00011,485,000قدیم

سکه طرح 
11,682,00011,029,000جدید

6,750,0006,350,000نیم سکه

4,525,0004,325,000ربع سکه

2,522,0002,342,000سکه گرمی

یک مثقال 
5,081,0004,799,000طلای 17 عیار

یک گرم طلای 
181,172,3001,108,600 عیار

طلای آب شده 
5,080,0004,800,000نقدی

یک گرم طلای 
241,563,1001,478,600 عیار
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قابل توجه شهروندان گرامى آیا مى دانید با 
مفقود شدن مدارك شناسایى خود ممکن 
است شما به عنوان مجرم شناخته شوید؟

قابل توجه شهروندان گرامى آیا مى دانید با 
مفقود شدن مدارك شناسایى خود ممکن 
است شما به عنوان مجرم شناخته شوید؟

سایت ثبت آگهى مفقودى : 
agahinaslefarda.ir

031 - 32274793   -   32274792           021 - 88016649     -  88356308

آگهى فراخوان مزایده عمومى 
(نوبت اول )

آگهى فراخوان مزایده عمومى 
(نوبت اول )

شرکت نفت سپاهان در نظر دارد اقلام ذیل را از 
طریق برگزارى مزایده عمومى به فروش برساند

شماره مزایده :   013- 99 / ش ن س
شرح مزایده : فروش حدود 3500 کیلوگرم ضایعات 

پلاستیک
جهت ســایر اطلاعات و دریافت اسناد مزایده از روز 
یکشنبه مورخ 99/11/26  لغایت روز چهارشنبه مورخ 
99/12/06  به سایت شــرکت نفت سپاهان به آدرس 
www.sepahanoil.com ، قسمت مناقصه - 

مزایده مراجعه گردد. 

شرکت نفت سپاهان در نظر دارد اقلام ذیل را از 
طریق برگزارى مزایده عمومى به فروش برساند

شماره مزایده :   012- 99 / ش ن س
شرح مزایده : فروش حدود 400 کیلوگرم ضایعات 

فلز برنج
جهت سایر اطلاعات و دریافت اسناد مزایده از روز 
یکشنبه مورخ 99/11/26  لغایت روز چهارشنبه مورخ 
99/12/06  به سایت شرکت نفت سپاهان به آدرس 
www.sepahanoil.com ، قسمت مناقصه - 

مزایده مراجعه گردد. 

فراخوان مناقصه عمومى همزمان با ارزیابى کیفى 
(فشرده) دو مرحله اى

 شرکت آب  فاضلاب استان اصفهان

نوبت دوم

 شرکت آب  فاضلاب اســتان اصفهان در نظر دارد مناقصه عمومى دو مرحله اى  به شرح جدول زیر را از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیکى دولت برگزار نماید.                

شماره سامانه تدارکات الکترونیکى دولتشماره مرجعموضوعردیف

تهیه، ساخت و نصب تجهیزات الکترومکانیکال 1
pc 2732099001434000056-4-99تصفیه خانه فاضلاب شهر تیران به روش

کلیه مراحل برگزارى مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایى پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکى دولت (ستاد) به آدرس:www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت  قبلى، 

مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهى امضاى الکترونیکى را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: تاریخ 99/11/21  مى باشد.

3- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر 
در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت هاى الف:

3-1- آدرس: اصفهــان، خیابان شــیخ کلینى، خیابــان جابر ابن 
حیان، دبیرخانه معاملات شــرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان،

 تلفن:8-36680030-031،  اتاق (292) 
4- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:

4-1- مرکز تماس:021-41934
4-2- دفتر ثبت نام:88969737 و 85193768

5- اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استان ها، در سایت سامانه (www.setadiran.ir) بخش ثبت نام / پروفایل / تامین کننده / 
مناقصه گر موجود است.

تاریخروزساعتعنوان
مهلت زمانى دریافت 

99/11/29چهارشنبه15:00اسناد مناقصه

مهلت زمانى ارسال 
99/12/09شنبه15:00پیشنهاد

زمان بازگشائى 
99/12/10یکشنبه 08:00پاکت ها
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ادامه از صفحه یک
... کارگــران و حقوق بگیــران این 
توانایی را ندارنــد و حقوق های آنها 
در طی یکسال گذشــته اگر کمتر 
نشده باشد زیادتر هم نشده است و 
امنیت غذایی یشان که شاید بیش 
از 70 در صــد جامعــه را در بر می 
گیرند به شدت در خطر است. امنیت 
غذایی هنگامی تامین می شود که 
شاخص های غذای کافی، دسترسی 
)فیزیکی و اقتصادی(، غذای سالم 
و زندگی ســالم و فعال برقرار باشد. 
دسترســی به غذا حاصــل تولید 
داخلی و تجارت است. یعنی نیاز به 
مواد غذایی از طریق تولید داخلی یا 
واردات تامین می شود و دسترسی 
اقتصادی بــه توانایی و قدرت خرید 
واقعی مردم وابسته اســت. در این 
میان اگر تولید داخلی غذا به واردات 
برای تامین نهاده وابسته باشد، به طور 
یقین به هر دلیلــی از جمله تغییر 
تعرفه ها، سیاست های تجاری کشور 
صادرکننده، هزینه هــای تجارت و 
مبادله، کاهش عرضــه نهاده ها در 
بازار جهانی باعــث افزایش قیمت 
نهاده های وارداتی شده و این افزایش 
قیمت به بازار داخلی سرایت کرده 
و قیمت نهاده موردنظــر را افزایش 
می دهد. این موضوع هنگامی نمود 
بیشتری پیدا می کند که سهم بالایی 
از تقاضای داخلی نهاده مورد نظر از 
طریق بازار جهانــی و واردات تامین 
شود. متاسفانه در یکسال اخیر تحریم 
های خارجی و داخلی به شــدت بر 
عوامل مذکور تاثیر گذاشت و به طبع 
آن امنیت غذایی کشور با بحران رو 
به رو شــد. یک روز نهاده های دامی 
وارد نمی شــود و قیمت مرغ و تخم 
مرغ و گوشت را گران می کند و روز 
دیگر مرزهای صــادرات به یکباره 
گشوده می شود تا قیمت سبزیجات 

و صیفی جات سر به فلک بکشد!
 وابســتگی ایران به برخی کالاهای 
اساسی در کشاورزی طی دهه های 
اخیر، منجر به اختصاص قابل توجه 
ارز به این محصولات شــده است. از 
طرف دیگر، عدم بهره برداری بهینه 
از منابع و سرکوب قیمت محصولات 
تولید داخــل، جذابیــت واردات را 
افزایش داده و توان کشاورزی کشور 
را به منظور پاسخگویی متناسب به 
نیازهای امنیت غذایی پایدار، تقلیل 
بخشیده اســت. البته بررسی آمار 
قیمت جهانی کالاهای اساسی نیز 
نشــان دهنده افزایش قابل توجه در 
قیمت این کالاها طی شش ماه اخیر 
اســت که عامل اصلی آن را کرونا و 
محدودیت های ناشی از آن می دانند 
و امید وارند با اتمــام کرونا این روند 
نیز بهبود یابد اما در کشور ما جریان 
حمایت نکردن از کشــاورز مختص 
دوران کرونایی نیســت و ریشه در 
گذشــته دارد. بر اســاس آمار تراز 
تجاری کشور که در دهه قبل حدود 
منفی ۴/ ۹ میلیون تن در سال بود، در 
این دهه به منفی ۲/ ۱۴ میلیون تن 
رسیده اســت و این یعنی ما هر روز 
برای تامین مــواد غذایی داخلیمان 
بیشــتر از قبل به جهــان محتاج 

خواهیم شد.
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درخشش مخابرات اصفهان در ارزیابی عملکرد امور مشتریان 
مخابرات منطقه اصفهان موفق به کسب رتبه اول کشوری در ارزیابی عملکرد امور مشتریان شد.
طبق گزارش معاونت امور مشتریان شرکت مخابرات ایران و بر مبنای ارزیابی  عملکرد مناطق 
مخابراتی در سه ماهه سوم سال ۱۳۹۹، مخابرات اصفهان توانست با کسب بالاترین امتیاز، رتبه 

نخست معاونت امور مشتریان را در بین استان های کشور کسب کند. 
این موفقیت در سایه  ارائه خدمات و سرویس های بهینه و نیل به اهداف و چشم اندازهای تعیین 

شده از طرف شرکت مخابرات ایران به دست آمده است. 
گفتنی است رضایتمندی مشتریان از خدمات و ســرویس های ارائه شده یکی از شاخصه های مهم 

در اهداف تعیین شده از سمت شــرکت مخابرات ایران بوده و در مخابرات منطقه اصفهان نیز پایش مستمر 
رضایتمندی مشتریان به صورت ماهانه ، دوره ای و سالیانه در راستای بهبود کیفیت خدمات و سرویس ها در واحد تحلیل و 

سنجش مشتریان  صورت می پذیرد.
لازم به ذکر است،شفاف سازی و گزارش دهی منجر به حرکت میشود و حرکت و تلاش، ضامن دستیابی به خدمات ارتباطی 

مطلوب، به موقع و با کیفیت به مردم عزیز و مشتریان گرانقدر می گردد.

افزایش ۱۵ درصدی بستری بیماران کرونایی دراستان اصفهان
سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان گفت: میزان بستری بیماران دارای علائم کرونا در بیمارستان های 

استان اصفهان نسبت به اوایل بهمن حدود ۱۵ درصد رشد داشته و با خیز ملایم در حال افزایش است.
آرش نجیمی سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان گفت: تعداد بستری بیماران دارای علائم کرونا در 
بیمارستان های استان اصفهان تا نیمه نخست بهمن امسال کمتر از ۴00 نفر بود، اما پس از آن روند افزایشی 

به خود گرفت و درحال حاضر دست کم به ۴۵0 نفر رسیده است.
او به رنگ بندی جدید شهرستان های استان اصفهان از بیست و پنجم بهمن اشاره و اضافه کرد: در رنگ بندی 

جدید، ۲ شهرستان اردستان و نطنز در وضعیت نارنجی )پر خطر(، ۱۴ شهرستان در وضعیت زرد )خطر متوسط( و 
هشت شهرستان در وضعیت آبی )کم خطر( قرار دارد.

سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان با اشاره به اینکه هفته گذشته فقط یک شهرستان در وضعیت نارنجی قرار داشت، خاطرنشان 
کرد: این هفته تعداد شهرستان های نارنجی و زرد در استان اصفهان افزایش و آبی، کاهش یافت.

سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان با بیان اینکه در سایر آمار کرونا از جمله بیماران بدحال و بستری در بخش مراقبت های ویژه و میزان مرگ 
و میر تغییر زیادی نسبت به هفته های گذشته نداریم، اظهار کرد: موارد مثبت تست های کرونا در استان در حال حاضر حدود ۱۴ درصد است.
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 این ارتباط و همگرایی 
مدل موفقی از 

همزیستی مسالمت آمیز 
است و می تواند این پیام 
را به جهانیان برساند که 

برخلاف فضای اسلام 
هراسی و ایران هراسی 
که آنها مطرح کرده اند، 

ایران با سعه صدر و 
آغوشی باز با همه ادیان 

پذیرفته شده الهی 
ارتباط منطقی دارد

شهردار اصفهان تأکید کرد: 
خانواده شهدای ارامنه نیز 
در اصفهان برای ما بسیار 
ارزشمند هستند و محله 
ارامنــه اصفهان بــرای ما 
اهمیت زیادی دارد چرا که 
ظرفیت قابل توجهی داشته 
و از نظر جاذبه های گردشــگری بسیار با 

اهمیت است.
نوروزی افزود: از سوی دیگر در حوزه های 
آموزشی در دانشــگاه اصفهان، دانشکده 
ارمنولوژی داریم که ارامنه در آنجا نقش 
مهمی ایفا می کنند. هم چنین محله جلفای 
اصفهان با شهر ایسی فرانسه تفاهم نامه 
خواهرخواندگی منعقد کرده اســت چرا 
که ساکنان این شهر ارمنی هستند. این 
ارتباط و خواهرخواندگی در همین دوره از 

مدیریت شهری صورت گرفته است.
وی بیان داشــت: اینها زیرساخت هایی 
است تا با ارامنه ارتباط های بهتر و بیشتری 
داشته باشیم و با توجه به ظرفیت هایی که 
آنجا موجود است می توانیم این تعاملات 
را قوی تر کنیــم تا ارامنه هــم بتوانند از 
ظرفیت های اصفهان بیشتر استفاده کنند.

نوروزی در ادامه گفت: با اینکه ارمنستان 
کشور کوچکی است اما قطب گردشگری 
مهمی به شــمار می رود چرا کــه تعداد 
گردشگران آن بسیار زیاد بوده و مورد توجه 

جهانیان قرار دارد.
وی بیان داشت: اصفهان با عظمت و سابقه 
تاریخی و میراثی که به عنوان یک شــهر 
جهانی و بین المللی دارد، ضمن عضویت 
در ۱0 سازمان و شبکه شهر بین المللی، با 
سیزده شهر در کشورهای مختلف رابطه 
خواهرخواندگی دارد؛ در کنار اینها عضو 
شبکه شــهرهای خلاق جهان بوده و به 
تازگی نشان کاندیداتوری شهر دوستدار 
کودک را دریافت کرده اســت. بنابراین از 
شما انتظار داریم همکاری و حمایت کنید 
تا از این ظرفیت ها بهره گرفته و ارتباطات را 

در کشور ارمنستان ارتقا دهیم.
شهردار اصفهان اشــاره داشت: قبل از هر 
چیزی اصفهان در کشور ما شهری است 
که حدودا دارای جمعیت بیش از 7-8 هزار 
ارمنی است که مقیم ایران بوده و شهروند 
اصفهان هستند؛ بنابراین مهم است که بین 
ارامنه ایران و کشور ارمنستان پل ارتباطی 

قوی ایجاد کنیم.
وی افزود: در این میان شورای خلیفه گری 
نیز می تواند نقش مهمــی در ارتباطات 
رسمی و حوزه های مختلف داشته باشد؛ 
بنابراین با بهره گیری بیشتر از ظرفیت های 
سفارت، می توان فرصت ها را بیشتر مورد 

استفاده قرار داد. 

نوروزی به طرح شــهروند دیپلمات نیز 
اشاره داشت و گفت: این ایده ابتکار جدید، 
نوآورانه و خلاقانه ای است که با مشارکت 
شــهروندان اصفهان دنبال می شود و در 
کشورهای دیگر هم از این برنامه استقبال 

شده است.
وی بیان داشت: در طرح شهروند دیپلمات، 
محور شهروندان و استفاده از ظرفیت های 
آنان در فضای ارتباطات بین المللی است. 
در این راستا چند تجربه خوب از جمله با 
انجمن دوستی ایران و فرانسه داشتیم؛ به 
این ترتیب که ایرانی های مقیم آنجا هفته 
فرهنگی اصفهان در پاریس را برگزار کردند 
و ما نیز در آن حضــور یافتیم که چیزی 
حدود ۳8 برنامه اجرا شد و از کارهای خیلی 
موفق بود که علاقه مند بودیم در کشورهای 
دیگر از جمله اتریش و المان برگزار شود 

ولی بحران کرونا مانع از آن شد.
شــهردار اصفهــان اشــاره داشــت: در 
اردیبهشت ماه ۱۴00جشنواره بین المللی 
صنایع دستی را در اصفهان برگزار خواهیم 
کرد که یک هویت فرهنگی داشته و توسعه 
اقتصادی را نیز به دنبــال دارد. مهم تر از 
همه با توجه به ظرفیت گردشــگری این 
رویداد می توانیم از مسئولان و مردم خوب 
ارمنستان برای بازدید آن دعوت به عمل 
آوریم. در این زمینه، اداره کل ارتباطات و 
امور بین الملل شهرداری اصفهان و ریاست 
نمایندگی وزارت امور خارجه در اصفهان 

نیز نقشی جدی و اساسی دارند. 
نوروزی همچنین اشــاره داشت: از شما 
درخواســت داریم که تلاش کنید خط 
هوایی بین دو کشور که اســتاندار ما نیز 
پیگیر آن بوده است، برقرار شود تا با صرف 

زمان کمتر، این ارتباطات را توسعه دهیم.

    عدم شــناخت عمیــق ایران و 
ارمنستان از یکدیگر، حلقه مفقوده 

ارتباط است
در ادامه عباس بدخشان ظهوری، سفیر 
جمهوری اســلامی در ارمنستان گفت: 
کشور ارمنستان سی سال پیش به استقلال 
رسیده اســت و جزو کشورهایی است که 
 )CIS( در حوزه کشورهای سی آی اس
فعال بوده و از همســایگان خوب ایران به 
شمار می رود چرا که از ابتدای استقلال این 
کشور، همواره از همراهی آنها در موضوعات 
مختلف و مجامع بین المللی بهره مند بوده 
و هیچ گاه از مقامات و مسئولان تمام ادوار 

ایران کوتاهی و بی توجهی ندیده  است. 
سفیر ایران در ارمنســتان اشاره داشت: 
چیزی حدود ۴00-۵00 ســال است که 
میزبان ارامنه در ایران و در تمام شــهرها 
به ویژه اصفهان هستیم و هم وطنان ارمنی 
ما مثل خود مــا صاحــب افتخاراتی در 
حوزه های علمی، فرهنگی و هنری هستند 
بنابراین ظرفیت و همگرایی خوبی بین ما و 

ارامنه وجود دارد.
وی تصریح کرد: ایــن ارتباط و همگرایی 
مدل موفقی از همزیستی مسالمت آمیز 
اســت و می تواند این پیام را به جهانیان 
برساند که برخلاف فضای اسلام هراسی 
و ایران هراســی که آنها مطرح کرده اند، 
ایران با سعه صدر و آغوشی باز با همه ادیان 
پذیرفته شــده الهی ارتباط منطقی دارد؛ 
بنابراین این مدل موفق همکاری ما با ارامنه 
می تواند در فضای دیپلماسی پیام خیلی 
مهمی را به جهانیان برســاند که ایران با 
چهارچوب های انسانی موجود در سراسر 
دنیا سازگاری دارد و تقابلی با حوزه های 

مختلف فکری، فرهنگی و معرفتی ندارد.
وی به موضوعات اقتصادی و گردشگری 
و مباحثی کــه در خواهرخواندگی وجود 
دارد اشــاره کرد و گفت: در مدت ۱0 ماه 
فعالیتی که در سفارت ایران در ارمنستان 
داشته ام ارزیابی و بررســی ها ما را به این 
نتیجه رساند که مهمترین حلقه مفقوده 
در این میان، عدم شناخت این دو کشور 

نسبت به یکدیگر است.
وی افــزود: ظرفیتی در ارامنه و کشــور 
ارمنستان نســبت به ایران وجود دارد که 
مسئولیت ما را نسبت به برقراری و توسعه 
این ارتباط سنگین تر می کند؛ بنابراین باید 
به درستی این خلأ را شــناخت و آن را در 

تمام حوزه ها برطرف کنیم.
ظهوری بیان کرد: نکته مهم بعدی مسئله 
ارتباطات قبلی اســت که برخی از تجار و 
فعالان ما با ارمنستان داشته اند که متأسفانه 
این نگاه گســترده نبود و ما به همه ابعاد 
و پتانسیل های کشــور ارمنستان توجه 
نکرده ایم. درحالی که ارمنستان به عنوان 
یک کشور خوب و همســایه ای نجیب و 
همراه برای ایران مطرح است و می تواند 
به عنوان یک پل پراهمیت و ارزشمند باشد 
که از طریق آن بسیاری از فعالیت های خود 
در عرصه های مختلف به ویژه اقتصادی را 

ارتقا دهیم.
سفیر ایران در ارمنستان بیان داشت: در این 

راستا اقداماتی صورت گرفته است؛ به این 
ترتیب که گفتگوهای زیادی انجام شده و 
هیات های مختلفی بین دو کشور تبادل 
شده، اما متأسفانه به دلیل کرونا در این امر 
محدودیت هایی برای تردد به وجود آمد که 
مثل همین گفتگو باید به صورت مجازی 
ادامه یابد تــا در پرداختن به اقداماتی که 
مدنظر ما و ارمنستان است وقفه و فاصله 

ایجاد نشود.
سفیر ایران در ارمنستان بیان داشت: در 
حوزه اقتصادی به دلیل فراز و فرودهایی که 
در دوره جنگ قره باغ رخ داد و حمایت هایی 
که برخی کشورها داشــتند، از اول ژانویه 
ارتباطات اقتصادی خوبی با ایران صورت 

گرفت.
وی بیان داشت: در ارزیابی و آسیب شناسی 
وضعیت کنونی به این نتیجه رســیدیم 
که از ظرفیت هایی موجود در ارمنستان 
به خوبی اســتفاده نکردیم اما پیش بینی 
ما این است که میزان تبادلات موجود را 
می توان به دو برابر افزایش داد. مشــروط 
بر اینکه با آگاهی و بهره مندی از تجربیات 
گذشتگان به همراه اقدامات حرفه ای که 
توســط صادرکنندگان وجود دارد به این 

مهم بپردازیم.
ســفیر ایران در ارمنســتان گفــت: اگر 
مسیرمان را به درستی تفسیر کنیم حجم 

تبادلات به خوبی افزایش پیدا می کند. 
وی در ارتباط با موضوع شهروند دیپلمات 
اظهار داشت: از این ابتکار جالب شهروندان 
و شــهرداری اصفهان تشــکر می کنیم. 
معتقدم می توانیم با خلاقیتی که در طرح 
شــهروند دیپلمات وجود دارد بسیاری از 
امور را علی رغم اینکه وحدت منســجم 

دیپلماتیک وجود ندارد، توسعه دهیم.
سفیر ایران در ارمنســتان گفت: مسئله 
دیگری کــه در حوزه اقتصــادی وجود 
داشته و با حوزه فرهنگی نیز مرتبط است، 
استفاده از پل ارتباطی ارمنستان به واسطه 
ارتباطات گسترده ای است که با کشورهای 
مختلف اروپایی دارد. به این ترتیب که باید 
زمینه مناسبی ایجاد شود تا محصولات 
فرهنگی و اقتصادی مان را از طریق این پل 
به کشورهای دیگر معرفی کرده و بسط و 
گسترش دهیم. ارمنستان در پی ارتباط 
قابل قبولی که با بسیاری از کشورها دارد 
می تواند کانال های ارتباطی برای ما برقرار 
کرده تا به این ترتیب کارهای مشــترکی 

انجام دهیم.

در گفتگوی آنلاین شهردار اصفهان و سفیر ایران در ارمنستان مطرح شد؛  

ارمنستان ، پل مهمی بین ایران و اروپا 
شــهردار اصفهان گفت: ایروان و اصفهان دو خواهرخوانده با 
عمری بیست سال هستند و باید از قرابت این دو شهر برای رشد و 
شکوفایی هر دو به درستی استفاده شود. به گزارش اداره ارتباطات 
رسانه ای شهرداری اصفهان، قدرت ا... نوروزی در گفتگوی آنلاین 
با سفیر ایران در ارمنستان اظهار داشت: بخشی از جمعیت اصفهان 
را ارامنه تشکیل می دهند که شهروندان نجیب، خوب و خوش نامی 
هستند. ضمن اینکه رابطه ما نیز با شورای خلیفه گری ارامنه بسیار 

خوب است. 

    برقراری خط هوایی بین ایران و ارمنستان پیگیری می شود

اخبار اصفهان
گـــزارش

ISFAHAN
N E W S

در دهه فجر صورت گرفت: 

آغاز عملیات آبرسانی پایدار به 6 روستای 
گلپایگان

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان 
در مراسم آغازطرح آبرســانی به 6 روستا در 
شهرســتان گلپایگان گفت: تــا 3 ماه آینده 
روستاهای رباط ملکی، آرجان و شیدآباد تحت پوشش تصفیه خانه آب 
گلپایگان قرار می گیرند و ۱۹ روستای باقی مانده در شش ماهه نخست 

سال آینده از تصفیه خانه آب گلپایگان بهره مند می شوند.
هاشم امینی درخصوص آغاز طرح آبرسانی از تصفیه خانه و اصلاح شبکه آبی 6 
روستای گلپایگان، اظهار کرد: در دولت تدبیر و امید اتفاقات بسیار خوبی در زمینه 
توسعه آبرسانی پایدار به شهرها و روستاها در شهرستان گلپایگان انجام گرفت و هم 
اکنون عملیات آبرسانی به 6 روستای استهلک، دیزیجان، غرقاب، لالان و لالانک 
و رباط گوگدی آغاز شده است. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان 
گفت: در تیر ماه سال جاری سه روستا در گلپایگان به تصفیه خانه آب شرب متصل 
شدند و اکنون نیز کلنگ آبرسانی از تصفیه خانه به 6 روستای دیگر با جمعیت هزار 
نفری زده شد. همچنین حدود ۵ هزار متر نیز اصلاح شبکه در روستاهای فاویان، 
شادگان، دُم آسمان، مَرغ، رباط سرخ، درب امامزاده، رباط ابوالقاسم، دُر، تیکن و 
هنده با هزینه ای حدود یک میلیارد تومان انجام می شود. وی با اشاره به هدف از 
اجرای این طرح عنوان کرد: این طرح با هدف تامین آب پایدار از تصفیه خانه آب 
گلپایگان به روستاهای شهرستان در دستور کار قرار گرفت و در واقع با اجرای این 
طرح ها میتوانیم مذاق مردم روستاهای شهرستان را با تامین آب پایدار از تصفیه 

خانه آب گلپایگان، شیرین کنیم.

توسط شرکت فراورده های نسوز ایران محقق شد: 

 اجرای پروژه زیست محیطی
 برای طراحی سیستم های غبارگیر

استراتژی ما برای شــرکت فراورده های نسوز ،توسعه 
آن است و تا افق ۱۴0۳ به دنبال ثبت بیشترین توسعه 
هستیم. این صنعت به شــدت در مگنزیت وابسته به 
واردات است که به دلیل تحریم ها به بحران های زیادی بر خوردیم اما با تدابیر انجام 
گرفته اجازه ندادیم تولید محصولات شرکت متوقف شود. این مطلب را غلامرضا 
سلیمانی  مدیرعامل شرکت صدر تامین در طی سفر به اصفهان و بازدید از شرکت 
فراورده های نسوز ایران واقع در شهرستان مبارکه که یکی از زیر مجموعه های این 
هلدینگ می باشد عنوان کرد و گقت: شرکت فراورده های نسوز در زنجیره خود در 
حال تامین ۳0 الی ۴0 درصد مواد اولیه است تا منابع معدنی به صورت هدفمند در 
صنعت قرار گیرد.مدیرعامل شرکت صدر تامین تصریح کرد: در این مجموعه باید 
به سمت بهره برداری بهینه از پروژه ها برویم از همین رو 6 مورد پروژه زیرسقفی 
آغاز شده است. در صنایع تحت نظر صدر تامین به مسائل زیست محیطی توجه 
بسیاری می شود بنابراین شرکت فرآورده های نسوز ایران هم یک پروژه زیست 
محیطی برای طراحی سیستم های غبارگیر به عهده گرفته تا مخاطرات زیست 
محیطی را تا حد امکان کاهش دهیم. تجهیز ساختمان اداری نیز در دستور کار ما 
است. جمعا 8 پروژه درون مجموعه ای برای شرکت فرآورده های نسوز تدارک دیده 
شده است. سلیمانی در ادامه از برنامه های شرکت فرآورده های نسوز ایران گفت 
و افزود: بنیان این سازمان به خوبی شکل گرفته و کارکنان و مهندسان خوبی در 
این شرکت رشد نموده اند. در ده ماهه پارسال در این شرکت به طور کلی ۳۲هزار 
و ۳00 تن محصولات تولیدی داشتیم که این میزان در مدت مشابه امسال رشد 
۲6 درصدی داشته و این خود نشان از جهش تولید است. .سلیمانی در ادامه با بیان 
اینکه کارگروه فناوری و نوآوری در شرکت های صدر تامین تشکیل شده است 
گفت: کارگروه های فناوری و نوآوری تحولات دنیا را بررسی می کنند و این چرخه 
هر 6 ماه یکبار بازنگری می شود.  علی تدین مدیرعامل شرکت فرآورده های نسوز 
ایران نیز در این دیدار گفت: اگر در جهت افزایش تولید حرکت کنیم، بزرگترین 
خدمت را به مردم و کشور انجام داده ایم زیرا هم منافع ملی را در نظر گرفته ایم و هم 
با تقویت اقتصاد در جهت بهبود شرایط اقتصادی کارگران، مردم و کشور حرکت 
کرده ایم. وی افزود: یک خط تولید کامل جهت افزایش ظرفیت و تولید آجر در 
حال اجرا و برنامه ریزی در این شرکت است که امیدواریم تا پایان سال تکمیل شود. 
با تکمیل این خط تولید افزایش ظرفیتی بالغ بر ۴ تا ۵ هزار تن در سال خواهیم 
داشت. همچنین امیدواریم تا سال آینده در زمینه تولید مواد اولیه قدم های بزرگی 
را برداریم چرا که کاهش هزینه ها و تولید محصولات جدید از نتایج تولید مواد اولیه 

است و نیاز ما را از بازارهای خارجی برطرف می کند.

آبفا

گــــزارش

کشف 23۵ تنُ نهاده دامي احتکاري در اصفهان 
جانشــین فرمانده انتظامي اســتان از کشــف ۲۳۵ تنُ نهــاده دامي 
احتکار شــده در عملیــات مامــوران پلیــس امنیت اقتصــادي این 
فرماندهي خبر داد. ســرهنگ  محمدرضا هاشــمي فر  بیان داشــت: 
ماموران پلیس امنیــت اقتصادي فرماندهي انتظامي اســتان اصفهان 
با اشــرافیت و هوشــمندي خود از احتکار مقدار زیادي نهاده دامي در 
انباري واقع در شــهر اصفهان مطلــع و موضوع را در دســتور کار خود 
قــرار دادند.وي افــزود: مامــوران پس از کســب اطلاعــات لازم طي 
هماهنگي با مقام قضائي به محل اعــزام و در بازدید از ایــن انبار ۲۳۵ 
 تنُ انواع نهاده دامي که از مدت ها قبل نگهداري شــده بودند را کشــف 

کردند.

دستگیري ۱2خرده فروش مواد مخدر در  فلاورجان  
فرمانده انتظامي شهرســتان  فلاورجان  از اجراي طرح پاکســازي نقاط 
آلوده و دستگیری خرده فروشــان مواد مخدر در این شهرستان خبر داد. 
ســرهنگ  ایرج کاکاوند  در تشــریح این خبر گفت: در راستاي افزایش 
احساس امنیت عمومي و رفاه حال شهروندان، طرح ارتقاء امنیت اجتماعي 
با محوریت پاکســازي نقاط آلوده در این شهرســتان اجرا شد.وی افزود 
: با هماهنگی های انجام شــده مامــوران انتظامی با اشــراف اطلاعاتی 
و تخصصی ۱۲خــرده فروش مواد مخــدر را دســتگیر و تحویل مراجع 
قضایی گردید.این مقام انتظامی عنوان کرد: در اجرای این عملیات مقدار 
 67گرم موادمخدر و یک دســتگاه خودروی وانت مسروقه کشف وضبط

 گردید .

 2 کشته و یک مجروح  در انحراف به چپ 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان از تصادف یک سواری فائو با سواری 
ساینا در شهر  کاشــان  و فوت ۲ نفر و مجروح شدن فردی دیگر خبر داد. 
سرهنگ  محمدرضا محمدی  بیان داشت: پس از اعلام یک مورد تصادف 
منجر به فوت در خیابان  آنتن  شهر  کاشان  بلافاصله گشت پلیس راهنمایی 
و رانندگی این شهرستان به محل حادثه اعزام شد.وی افزود: در این حادثه 
رانندگی یک سواری فائو با سواری ســاینا تصادف کرده بود که متاسفانه 
راننده وسرنشین فائو در دم فوت و راننده ساینا نیز مجروح شد.رئیس پلیس 
راهنمایی و رانندگی اصفهان ادامه داد: کارشناسان تصادفات رانندگی پلیس 
راهنمایی و رانندگی شهرستان کاشــان علت وقوع این حادثه رانندگی را 

انحراف به چپ سواری فائو اعلام کرده اند.

کشف 32 ماینرقاچاق در گلپایگان  
فرمانده انتظامي شهرستان  گلپایگان  از کشف ۳۱ دستگاه استخراج ارز 
دیجیتال به ارزش ۳ میلیارد ریال خبر داد. سرهنگ  علي سبحاني  بیان 
داشت: مأموران کلانتري ۱۵  گلشهر  با انجام اقداماتی اطلاعاتی مطلع شدند 
تعدادی دستگاه ماینر در حال استخراج ارز دیجیتال در یکی از انبارهای 
متروکه حاشیه شهر هستند که بررسی موضوع در دستور کار قرار گرفت.

وی افزود: پس از هماهنگي هاي مربوطه از محل بازرسی شد که ۳۲ دستگاه 
ماینر حین استخراج ارز دیجتیال کشف شد. سرهنگ سبحاني با اشاره به 
اینکه کارشناسان، ارزش دستگاه هاي کشف شده را ۳ میلیارد ریال اعلام 
کرده اند بیان داشت: در این رابطه یک نفر دستگیر و پس از تشکیل پرونده 

به مراجع قضائي تحویل داده شد.
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رئیس دانشگاه علوم پزشکی ایران با اشاره به ویژگی  منحصر 
بفرد »کووپارس« به عنوان دومین واکسن کرونای ایرانی، گفت: 
اکنون در استان تهران روزانه 15 تا 20 نفر از بیماران مبتلا به کرونا 

جان خود را از دست می دهند.

 مزیت دیگری که  
واقعا در واکسن های 
دیگر نیست، مرحله  

استنشاقی و دوز 
یادآور استنشاقی 

واکسن است که 
این واکسن را بسیار 
متفاوت کرده است.

بهداشت نیوز
گزارش
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پیش بینی وقوع پیک جدید کرونا در کشور
یک اپیدمیولوژیست گفت: پیش بینی می شود در آینده به دلیل عدم رعایت نکات بهداشتی، شاهد پیک 
جدید بیماری کرونا در کشور باشــیم.احمد مهری اظهار کرد:در حال حاضر یک نگرانی از رخداد پیک 
جدید بیماری جهش یافته کرونا وجود دارد به همین دلیل باید ورود و خروج مسافران خارجی به کشور 

به طور دقیق کنترل شود.او ادامه داد: به دلیل نتایج منفی کاذب محتمل تست ها در برابر ویروس کرونای 
جهش یافته باید مسافرانی که به کشور وارد می شوند به مدت ۱۴ روز در قرنطینه کامل باشند تا در صورت 

ابتلا به بیماری کرونا آن را به دیگران منتقل نکنند.مهری با اشــاره به اینکه متاسفانه اطمینان وجود ندارد که 
دستورالعمل های بهداشتی و قرنطینه ۱۴ روز توسط مسافران خارجی رعایت می شود، تاکید کرد: یکی از نگرانی های 

ما بحث کرونای جهش یافته انگلیسی است، زیرا انجام تست برای تشــخیص این نوع ویروس جهش یافته با سختی انجام می شود. ویروس 
کرونای انگلیسی از قدرت سرایت بالایی برخوردار است و متاسفانه این نوع ویروس جوانان و تمام گروه های سنی را تحت تاثیر قرار می دهد. 
پیش بینی می شود در آینده نزدیک به دلیل کاهش رفتار های بهداشتی و عدم رعایت نکات بهداشتی، شاهد پیک جدید بیماری و احتمال 
افزایش موارد بستری در ICU و تعداد فوتی ها باشیم.این کارشناس بهداشت عمومی ادامه داد: نگران بروز پیک بعدی بیماری کرونا در کشور 
هستیم. افراد نباید این تصور را داشته باشند که به دلیل ابتلا به بیماری کرونا در پیک های بعدی از یک ایمنی بلند مدت برخوردار خواهند بود.

پایان مرحله دوم واکسن کووبرکت تا آخر هفته
مدیر مرکز کارآزمایی بالینی دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: از مجموع ۵۶ داوطلب فاز اول مطالعه بالینی واکسن »ایران 
کووبرکت«، ۳۵ داوطلب مرحله دوم واکسن کرونا را دریافت کردند و تا آخر هفته جاری تزریق برای ۲۱ نفر باقیمانده انجام 
می شود.دکتر حامد حسینی اظهار داشت: تزریق دوم تمام داوطلبان مرحله اول فاز انسانی واکسن کرونا تا پایان بهمن ماه 

پایان می یابد.وی ادامه داد: ۲ هفته بعد از آخرین تزریق دوم داوطلبان، آخرین نمونه گیری خون آنها انجام می شود که با انجام 
این کار، مطالعات مرحله اول تست انسانی واکسن کرونا در نیمه اسفندماه پایان می یابد و پس از آن نتایج مطالعه فاز یک به سازمان 

غذا و دارو ارسال می شود.وی افزود: باتوجه به شرایط موجود، انتظار داریم همزمان با تهیه و ارسال نتایج، پروتکل مطالعات فاز توام دوم و 
سوم این مطالعه تقدیم سازمان غدا و دارو شود تا در صورت تایید، اجازه شروع مرحله بعدی صادر شود. پروتکل فاز دوم و سوم این مطالعه تلفیقی است که اگر 

مجوز آن از سوی سازمان غذا و دارو صادر شود، قبل از سال جدید آماده هستیم تا مرحله بعد را شروع کنیم.حسینی با بیان این که در صورت تایید نتایج و پروتکل 
فاز بعد، انتظار داریم که تا پایان اردیبهشت ماه سال آینده نتایج فاز دوم مطالعه به پایان برسد، گفت: زمانی که فازها تلفیق می شود به این معنی است که منتظر 
اتمام فاز دوم نمی شویم تا مرحله بعدی آغاز شود بلکه هر دو مرحله همزمان شروع می شود و مرحله دوم زیر مجموعه ای از مطالعه بزرگ فاز سوم محسوب می 
شود و نتایج آن پس از تکمیل دوره تعیین شده در اختیار سازمان غذا و دارو قرار می گیرد.از نظر مجریان مطالعه نتایج ایمنی فاز اول مطالعه انسانی قابل قبول است 
و خوش بین هستیم که سازمان غذا و دارو )رگولاتوری( نیز پس از کارشناسی یافته ها، نتایج ایمنی واکسن را تایید کرده و مجوز ورود به مراحل بعد را صادر کنند.
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بــرای آشــنایی بــا آخرین 
وضعیت ســاخت واکســن 
کووپارس و مراحــل تولید و 
کار آزمایی بالینی آن، با جلیل 
کوهپایه زاده، رئیس دانشگاه 
علوم پزشــکی ایران به عنوان 
مجری انجام کارآزمایی بالینی 
و تست انسانی واکسن به گفت وگو نشستیم.

آنچه در ادامه از نظرتان می گذرد، مشــرح 
این گپ وگفت است.این واکسن که در هفته 
گذشته رونمایی شد بنا به گفته سعید نمکی، 
وزیر بهداشــت به عنوان نخستین واکسن 
تزریقی- استنشاقی در جهان در حال ساخت 
است.در ایران نیز دو نوع واکسن کرونا تولید 
شده و در مرحله کاز آزمایی بالینی و تست 
انســانی قرار دارند. یکی از این واکســن ها، 
واکسن کووپارس است که محصول موسسه 

تحقیقاتی وسرم سازی رازی است.
آقای دکتر! توضیح دهید که طراحی 
واکسن کووپارس توسط موسسه رازی 

از چه زمانی آغاز شده است؟
طراحی و ساخت این واکسن تقریبا از اوائل 
اسفند ماه سال گذشــته به شکل نوترکیب 
توسط موسسه رازی آغاز شده و کاملا ایرانی 
و بومی است. این واکسن در سه دوز تزریق 
خواهد شد. دوز اولیه آن عضلانی بوده، دوز 
دوم آن بعد از ۲۱ روز باز به شــکل عضلانی 
تزریق می شود و فاز سوم آن استنشاقی است 

و روز پنجاه و یکم تزریق می شود.
تست در فاز انسانی برای حدود ۱۳0 نفر در 
چهار بازوی مداخله ای شروع خواهد شد و 
بعد از این مرحله که انجام شد، مرحله دوم 
مداخله انسانی انجام می شود. در این مرحله 
روی دو گروه ۲۵0 نفری یعنی حدود ۵00 

نفر این تست انجام می شود.
*فرآیند تســت و کار آزمایی بالینی 
واکسن کووپارس روی چند نفر انجام 
شده و در چه مدت زمانی اجرا می شود؟

 ابتدا در روی ۱۳0 نفر و در ترایال فاز دو، روی 
حدود ۵00 نفر انجام می شود و همین فرایند 
را دارد؛ در فاز سوم بعد از اینکه نتایج دو فاز 
قبلی انجام شده مشخص شد، روی جمعیت 

چندین هزار نفری انجام می شود.
البته فازهای یک و دو، حــدود ۵ ماه طول 
می کشد و فاز سوم نیز بعد از آن و در نهایت 
این واکســن در اواســط تا پایان تابستان 
می تواند از مراحل مداخلات انسانی بگذرد 

و بتواند به تولید انبوه برسد.
* آقای دکتر! واکســن کووپارس چه 

ویژگی و امتیاز خاصی دارد؟
 مهمترین ویژگی این اســت که اول اینکه 

کاملا ایرانی است. دوم اینکه از بین متد های 
که در تولید واکسن اســتفاده می شود، این 
روش تهیه، از حرفه ای ترین نوع آنهاســت؛ 
یعنــی واکســن های نوترکیــب »هــای 

تکنولوژی« هستند.
 ســوم اینکه، مزیت دیگری کــه  واقعا در 
واکسن های دیگر نیست، مرحله  استنشاقی 
و دوز یادآور استنشاقی واکسن است که این 

واکسن را بسیار متفاوت کرده است.
کووپارس اولین واکســن تزریقی- 

استنشاقی در جهان
*وزیر بهداشت در روز آغاز کار آزمایی 
بالینی گفت در دنیا برای اولین بار این 
نوع واکسن تولید شده است؛ در این 

باره بیشتر توضیح دهید.
بله، این موضوع از این نظر که استنشــاقی 
و تزریقی اســت، بود. البته واکســن های 
نوترکیب در دنیا وجود دارد؛اما بیشــترین 
بحث مربوط به یادآور استنشاقی این واکسن 

است که آن را منحصر به فرد کرده است.
مزیت کووپارس که واقعا در واکســن های 
دیگر نیست، مرحله استنشاقی و دوز یادآور 
استنشاقی واکسن اســت که این واکسن را 

بسیار متفاوت کرده است
البته از دید ما این طور است که واکسن کاملا 
بومی بــوده و این خیلی مهم اســت؛ اینکه 
می تواند با متدولوژی و تکنیک بالای واکسن 

سازی تولید شود.
* درصد ایمنی واکسن کووپارس چه 

میزان است؟
تمام پیش بینی ها در این خصوص بیش از 
90 درصد است اما این موضوع هنوز پیش 
بینی اســت؛ چون واکســن در فاز حیوانی 
بوده و در فاز حیوانی که انجام شــده بسیار 
فراتر از سطح توقع، ایمنی زایی ایجاد کرده 
است؛البته در فاز انســانی زمانی می توانیم 
دقیق صحبت کنیم که حداقل تریال فاز اول 
رخ بدهد؛ یعنی در این مرحله تســت روی 
۱۳0 نفر انجام شــده و نتایج آن را ببینیم و 

قضاوت کنیم.
رعایــت بهداشــت فــردی بالاتریــن 

واکسیناسیون کروناست
*آقــای دکتر! عنوان می شــود این 
واکسن اگر به تولید برسد مردم نیازی 
به استفاده از ماســک ندارند،در این 

خصوص توضیح دهید.
بنده این موضوع را نشنیده ام اما در کل، هر 
واکسنی اثر بخشی صد درصد نخواهد داشت. 
بالاترین واکسیناسیونی که مردم می توانند 
برای خود داشــته باشــند رعایت بهداشت 
فردی و اصل سه گانه اســتفاده از ماسک، 
رعایــت فاصله گذاری اجتماعی و شســت 
وشوی دستهاست؛البته رعایت فاصله گذاری 

اجتماعی خیلی مهم است.
اما در عین حال وقتی واکسن خوب داشته 
باشیم و گردش ویروس در جامعه کم شود، 
احتمال مواجهه مردم با ویروس پایین آمده 
و بیماری کمتر خواهد شد. طبیعتا آن قدر 
که از ابتدا سختگیری در خصوص استفاده 
از ماســک و فاصله گذاری داشته ایم، وقتی 
گردش ویروس کم می شود و احتمال انتقال 
پایین می آید، دیگر ابزارهای یشگیری مانند 
ماسک، شســت و شــو و فاصله گذاری آن 
ضرورت خــود را مثل حالــت اول نخواهد 
داشت، اما اینکه ماســک و فاصله گذاری را 
کنار بگذاریم؛ فکر می کنم هیچ کس چنین 

توصیه ای نکند.
اگر از بنده به عنوان یک کارشناس بپرسید 
واکسن جای اصول ســه گانه بهداشتی را 
نمی تواند بگیرد؛ به عبارت بهتر واکسن در 
جای خود و رعایت بهداشت فردی هم جای 

خودش را دارد.
* آیا واکسن کووپارس نسبت به واکس 

کوو ایران بنیاد برکت مزیتی دارد؟
واکســن برکت تکنولوژی دیگــری دارد و 
جمعیت کمتــری را در کار آزمایی بالینی 
شامل می شود؛ضمن اینکه واکسن کووپارس 
فاز تزریقی -استنشــاقی دارد که واکســن 

مربوط به بنیاد برکت این ویژگی را ندارد.
*آقای دکتر! با این توضیحات شما آیا 
می توان گفت واکسن موسسه رازی از 
نظر کیفی از واکسن تولید شده توسط 

بنیاد برکت بالاتر است؟
به نظر بنده اکنون نمی توانیم قضاوت کنیم؛تا 
زمانی که ما ایمنی زایی واکسن ها را ببینیم 
و ایمنی زایی وقتی مشــخص می شود که 
این ترایالها تمام شــود. مثــلا الان فاز یک 
واکسن برکت تمام شده و باید فاز یک واکسن 
کووپارس نیز تمام شود و در آن زمان با عدد 
و رقم و ادله درباره برتری این واکســنها به 

یکدیگر صحبت کنیم.
به هرحــال واکســن برکت هــم از جمله 
واکســن های قابل قبول و موثق اســت و 
دارای تکنولوژی درســتی است، اما باید اثر 
بخشی واکســن ها را در مرحله عمل دید و 
وقتی قضاوت کنیم که نتایح تزریق آنها را با 

یکدیگر مقایسه و ارزیابی کنیم.
*آقای دکتر! شــما در صحبت های 
خود اشــاره به این مطلب کردید که 
این واکسن کاملا بومی است؛حالا این 
پرسش برای مخاطب به وجود می آید 
که مگر واکسن تولیدی بنیاد برکت غیر 

بومی است؟
نه، مثلا در برخی واکسن ها قسمتی اضافه یا 
کم شده است و به لحاظ شیمیایی موادی به 
مقدار کم یا زیاد به آن اضافه می شود. البته 
بنده در روند جزئیات تولید واکســن برکت 
نیستم اما به عنوان یک مزیت بیان می کنم 
که در برخی واکسنها می تواند از متریال های 
وارداتی اســتفاده شــود، اما درباره واکسن 
تولیدی توسط بنیاد برکت اطلاعاتی ندارم 

و نمی توانم قضاوت کنم.
در خصوص واکسن کووپارس نیز به نقل از 
دوستانم در موسسه رازی می گویم؛ به این 
شــکل که آنها گفتند فرایند و متریال مورد 
نیاز آن را بومی و داخلی توضیح کردیم و این 

واکسن کاملا ایرانی است.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی ایران تشریح کرد:

با رعایت دلیل منحصر بفرد بودن واکسن »کووپارس« ایران در جهان
دستورالعمل ها در ۴۰ 
روز آینده، می توانیم 
نوروز آرامی داشته 

باشیم
معاون کل وزیر بهداشــت با بیان 
اینکه در برخی شهرســتان های 
کشــور موارد ســرپایی بیماری 
کووید-۱9 افزایش قابل توجهی 
داشــته اســت، گفت: تا زمانیکه 
ویروس کرونــا در جامعه وجود 
دارد و در حــال گردش اســت، 
احتمال اوج گیــری بیماری هم 

وجود دارد.
دکتر ایرج حریرچی با اشــاره به 
وضعیت فعلی بیماری کووید-۱9 
در کشــور و میزان احتمال بروز 
پیــک چهــارم بیمــاری، گفت: 
واقعیت این اســت که تا زمانیکه 
ویروس کرونــا در جامعه وجود 
دارد و در حــال گردش اســت، 
احتمال اوج گیــری بیماری هم 

وجود دارد.
وی افزود: بالاخره در حال حاضر 
ما روزانه بالای شش تا هفت هزار 
مورد جدیدی را کشف می کنیم. 
بنابرایــن تا این میــزان ویروس 
در جامعه وجــود دارد و ما هنوز 
موارد بستری را شاهدیم، احتمال 
اوج گیری بیمــاری کووید-۱9 
هم کماکان وجــود دارد. ضمن 
اینکه ما مانند همه کشورهای دنیا 
هم در معرض ورود ویروس های 
جهش یافتــه از دیگر کشــورها 
هســتیم و هم ممکن اســت در 
کشور خودمان هم ویروس دچار 

جهش شود و انتشار یابد.
حریرچــی ادامــه داد: بنابراین 
همانطور که ســازمان بهداشت 
جهانی هم اعــلام کرده، تا اطلاع 
ثانــوی، مهمتریــن روش مقابله 
با کرونا، رعایت شــیوه نامه های 
بهداشــتی و خصوصا اســتفاده 
از ماســک و در نهایت پوشــش 
واکسیناســیون اســت تا بتواند 
ایمنی جمعی را در جامعه ایجاد 

کند.
وی درباره میزان موارد بستری و 
ســرپایی بیماری کووید-۱9 در 
کشــور، گفت: در موارد بستری 
افزایش چشمگیری وجود ندارد، 
به غیــر از چند شهرســتان که 
امیدواریــم کنترل شــود، اما در 
برخی شهرستان ها موارد سرپایی 
افزایش قابل توجهی داشــته که 
امیدواریم با استفاده از ابزار طرح 
شهید ســلیمانی که مشتمل بر 
تســت فراوان، شناســایی موارد 
جدیدی و رهگیــری و قرنطینه 
افراد مبتلاســت، بر این افزایش 
هم غلبه پیــدا کنیم. این افزایش 
کنونــی منحصــر به شــهرهای 
شمالی نیســت. اکنون شهرهای 
نارنجی مان نزدیک به ۳۶ شــهر 
است و در خوزستان، آذربایجان 
غربــی و... مــواردی از افزایش 

مراجعین سرپایی را شاهدیم.
حریرچی با اشــاره بــه نزدیک 
بودن عید نوروز نیز گفت: توصیه 
اکید این اســت که فعلا تا اطلاع 
ثانوی از سفر غیرضروری پرهیز 
کنند و ســفر ضــروری را هم به 
حداقل برســانند که هم شــامل 
سفر بین شهری و هم سفر درون 
شهری اســت. کماکان تجمعات، 
خصوصا تجمع در فضای بســته 
مانند عروســی ها، مراســم ختم 
و دورهمــی و ... می تواند موجب 
شعله ور شدن بیماری شود. ما با 
رعایت دستورالعمل ها در ۴0 روز 
آینده، می توانیم نــوروز آرامی را 

داشته باشیم.

سلامت
گزارش

ISFAHAN
N E W S

 ۷ شوینده شیمیایی که سلامت را
 به خطر می اندازند

سفیدکننده ها
یکی از رایج ترین محصولات مورد استفاده در تمام 
جهان است و می تواند منجر به بروز بســیاری از مشکلات سلامتی شود. 
قرار گرفتن در معرض سفیدکننده ها برای طولانی مدت می تواند علاوه بر 
مسمومیت های شدید، منجر به بروز آسم و ذات الریه، سوزش چشم، درد 
قفسه سینه و سوزش پوست شود. آژانس حفاظت از محیط زیست آمریکا 
و سازمان غذا و داروی این کشور اکیدا هشدار داده که این محصولات باید 
دور از دسترس کودکان قرار داده شــود. اگر با مواد سفیدکننده جایی را 
تمیز می  کنید، ترتیبی دهید که تهویه کامل در آن محل برقرار باشــد. 

پنجره را باز کنید یا هواکش را به کار بیندازید.
فرمالدئید

شکی نیست که فرمالدئید یکی از خطرناک ترین مواد شیمیایی است که 
در خانه شما وجود دارد. این تحقیقات نشان داده که قرار گرفتن مردان 
در معرض این ماده شیمیایی برای دوره ای طولانی چه بسا به باروری آنها 

زیان می  رساند و شانس تولید مثل آنها را کاهش می  دهد.
بوراکس

بوراکس در محصولات متنوع لباسشــویی و تمیز کننده خانگی بکار می 
رود. برخی مطالعات نشان داده که قرار گرفتن طولانی مدت در معرض این 
ماده شیمیایی منجر به کاهش باروری هم در مردان و هم در زنان می شود.

خوشبوکننده ها
عطرهای مصنوعی حاوی مواد محرک و آلرژن ها هســتند و مشکلاتی 
از قبیل خس خس سینه، دیگر مشــکلات تنفسی و سوزش پوست را به 
همراه دارند. واکنش به این نوع خوشــبوکننده ها از فردی به فرد دیگر 

متفاوت است.
آمونیاک

شناخته شده ترین ماده برای پاک کردن ســطوح پنجره ها و آینه است. 
آمونیاک مهم ترین ترکیب هیدروژنه ازت اســت و در طبیعت از تجزیه 
مواد آلی ازت دار به دســت می آید. آمونیاک گازی است بی رنگ، با مزه 
فوق العاده تند و زننده که اشک آور و خفه کننده است. گاز آمونیاک از هوا 
سبک تر است و به سهولت به مایع تبدیل می شود. آمونیاک سبب تحریک 
دستگاه تنفسی، پوست و چشم می شــود و مواجهه با حجم زیاد این گاز 
برای بدن انسان بسیار خطرناک اســت زیرا این گاز با آسیب رساندن به 

شش ها می تواند سبب مرگ فرد شود.
ترکیبات چهارتایی آمونیوم

این ترکیبات مواد شیمیایی هستند که پتانسیل تشدید آسم را در افراد 
مبتلا دارند و حتی باعث افزایش خطر ابتلا به آسم در افراد سالم می شوند.

اتانول آمین
مونو اتانول آمین در صورت تماس با چشم می تواند سبب تحریک شدید 
با علائم مشخصه قرمزی، ورم و سوختگی شیمیایی در چشم شود. مایع 
رقیق تر این ماده می تواند سبب آسیب قرنیه شــود. در صدمات شدید 
نابینایی اتفاق می افتــد. غلظت پایین بخار این مــاده باعث اختلال در 
دید می شــود که به آن »مه آبی« یا »هاله دید« می گویند.تماس مونو 
اتانول آمین با پوســت می تواند منجر به این مشــکلات شود: ناراحتی و 
درد در موضع آلوده شده، قرمزی بسیار شــدید، ورم همراه با سوختگی 
های شیمیایی، تاول و همچنین آســیب های بافتی. مونو اتانول آمین از 
راه گوارشی سمیت بسیار کمی دارد، اما می تواند سبب تحریکات شدید، 
سوختگی دهان، گلو، مری و شکم همراه با درد سینه و شکم، حالت تهوع، 
استفراغ، اسهال، سرگیجه، تشنگی، ضعف و غش کردن شود. همچنین 
می تواند حالتی شــبیه شــوک، افتادن فشــار خون، ضربان نبض کند، 
بیهوشی و کما را به همراه داشته باشد. مونو اتانول آمین قابل احتراق بوده 
و در بالاتر از ۸۵ درجه ســانتیگراد می تواند با هوا مخلوط قابل انفجاری 

را تشکیل دهد.

گزارش

ایسنا
گــــــزارش

سبک زندگی

فواید آرام غذا خوردن

در برخــی کشــورها و فرهنگ ها، خــوردن یک 
وعده غذایی می تواند ساعت ها ادامه داشته باشد.

دلایل آهسته غذا خوردن
با کاهش سرعت خوردن وعده غذایی خود، ممکن است از مزایای بالقوه سلامتی 

برخوردار شوید. از وعده غذایی خود بیشتر لذت می برید.
باعث افزایش لذت از خوردن می شود

یکی از فواید آشکار آهســته غذا خوردن این اســت که طعم غذای خود را بیشتر 
خواهید چشــید. اگر مدت زمان خوردن یک وعده غذایی را دو برابر کنید، طعم، 
بافت و بوی بیشتری از غذا را حس می کنید، و در نتیجه غذا دلچسب تر خواهد شد.

باعث کاهش وزن می شود
وقتی مدت زمان خوردن بیشتر طول بکشد، زودتر سیر می شوید و کمتر می خورید.

در حقیقت، آهسته غذا خوردن با شاخص توده بدنی پایین تر )BMI( همراه است. 
مطالعات نشان داده است که آهسته غذا خوردن باعث سیری زودتر می شود.

آهسته غذا خوردن همچنین ممکن است به شما کمک کند تا به طور دقیق میزان 
غذایی که مصرف کرده اید را به یاد بیاورید. حرف آخر؟ سرعت خوردن خود را کم 

کنید تا زودتر و با مقدار غذای کمتری سیر شوید.
گزینه های غذایی بهتری را انتخاب می کنید

وقتی سرعت غذا خوردن خود را کم می کنید، وقت بیشــتری برای انتخاب مواد 

غذایی با تأمل بیشــتر دارید. این موضوع خوب است زیرا هرچه بیشتر به غذاهای 
خود توجه کنید، فرصت بیشتری دارید تا غذاهای مقوی و سالم انتخاب کنید.

بســیاری از غذاهای خالی از کالری به شدت توســط تولیدکنندگان مواد غذایی 
پردازش می شوند، و اغلب غنی از سدیم و قند اضافه هســتند. این غذاها با دقت 
توسط مهندسین غذا طراحی شده اند تا طعم سه لقمه اول عالی به نظر برسد. بعد 
از چند لقمه، بسیاری از افراد می گویند که تمایل آنها به نمک و قند بیشتر افزایش 
می یابد. مطالعات نشان داده است که افراد معمولاً هنگام مصرف غذاهای فوق العاده 

فرآوری شده، بیشتر غذا می خورند.
از طرف دیگر، غذاهای طبیعی فاقد قند یا ســدیم اضافه شده هستند )مگر اینکه 
آنها را در هنگام تهیه غذا اضافه کنید(. آنها مزه و بافت ساده اما خوشمزه ای دارند. 
توت فرنگی با ترکیدن آب شروع می کند اما بعد از جویدن طعمش جالب می ماند. 

پرتقال، آجیل و سبزیجات نیز همینطور هستند.
امکان ارتباط اجتماعی را فراهم می کند

غذا خوردن می تواند یک رویداد اجتماعی باشد. غذا خوردن زمانی است که مردم 
دور هم جمع می شــوند و اوقات خود را می گذرانند. بعد از پایان غذا، هر کس به 
دنبال کار خود می رود. با صرف وقت بیشــتر برای یک وعده غذایی، می توانید با 
دوستان و خانواده خود بیشــتر صحبت کنید، روابط را بهبود بخشید و احساس 

ارتباط بیشتری کنید.
هضم را بهبود می بخشد

آهسته تر غذا خوردن به معده شما زمان بیشتری برای شروع کار روی غذا می دهد. 

قتی  و
در عرض پنج دقیقه یک وعده غذایی کامل را 

می خورید، ممکن است دچار سوء هاضمه شوید.
در عوض، برای خوردن همان مقدار غذا ۲0 دقیقه وقت بگذارید.

در این صورت معده شما کار بسیار ساده تری خواهد داشت. آهسته تر غذا خوردن 
همچنین ممکن است منجر به جویدن بیشتر شما شود، این امر باعث شروع به کار 

معده برای روند هضم غذا می شود.
مانع از خوردن بیش از حد می شود

محققان دریافته اند که حدود ۲0 دقیقه طول می کشــد تا شکم هورمون هایی که 
دستور سیری می دهند را به مغز برساند. در نتیجه اگر آهسته تر غذا بخورید با مقدار 

غذای کمتری سیر خواهید شد.
www.verywellfit.com : منبع

پریسا جمدی
مترجم
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Russia stresses 
restoring Iran’s 
economic bonuses
Russia's Permanent 
Representative to the 
International Organizations 
in Vienna stressed the need to 
provide economic bonuses to 
Iran to advance the process of full 
implementation of the JCPOA.
In a tweet on Friday, Mikhail 
Ulyanov wrote, "The last sentence 
seems to be absolutely relevant 
judging by the statements of the 
Iranian officials."
"Hopefully, the countries whom 
it may concern fully understand 

that. They have significant 
experience to make the right 
conclusions. No question about 
that," he added.
His tweet came as Russian 
Deputy Foreign Minister Sergei 
Ryabkov said, "All of Iran's actions 
in this direction are reversible, 
and as the officials in charge in 
Tehran have repeatedly stated, 
with a shift in the right direction, 
the Islamic Republic [of Iran] can 
quickly return to full compliance 
with its obligations under the 
JCPOA."
"Restoring Iran’s economic 
bonuses is key. US and E3 should 
make a move, Iran will respond 
constructively," he added.

 Brent Oil: A 
rally to $70 
is technically 
possible
This week, Brent Oil 
prices broke through 
the technical resistance 
level of $60/barrel 
within the upward trend 
channel. As a result, the 
multiyear downward 
trend was broken. 
Technically, a rally to 
$70/barrel is possible. 
ABN AMRO revises up oil 
price forecasts, but the 
$50-60/barrel trading 
range remains the base 
scenario.
“Based on the technical 
outlook, oil prices could 
rally to $70-72/barrel, 
which are the peaks of 
September 2019 and 
January 2020. However, 
based on fundamental 
analysis, the case for 
further price gains is 
hard to make, although 
we are seeing optimism 
in financial markets in 
general.”
 “We continue to expect 
a trading range in which 
the average Brent oil 
prices trade roughly 
between $50 and $60/
barrel. Nevertheless, 
market speculation 
may temporarily push 
oil prices higher. Based 
on the supply/demand 
balance, we think that 
such much higher oil 
prices are not sustainable 
and that oil producers 
will then start to increase 
production.”

“With so much spare 
production capacity 
available, there will be no 
shortages in the coming 
years. There is also a 
risk that the expected 
recovery in demand for 
oil will be disappointing. 
The biggest recovery 
of demand will have to 
come from the aviation 
sector. Especially for 
aviation, we do not yet 
see a major recovery this 
year.”
“If investors start to 
feel that the upward 
movement is coming 
to an end, profit-taking 
on the extensive long 
positions could trigger a 
severe downward price 
correction. We, therefore, 
believe that the risks to 
the oil price are mainly on 
the downside.”
“We have also adjusted 
the oil price somewhat 
for 2022 and 2023. Again, 
we still see the $50-60 
range. However, the 
price could rise slightly 
as a result of the expected 
economic recovery once 
the lockdowns ease.”
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Based on the 
provisions of 
the non-oil 
export support 
package of the 
current Iranian 
calendar year 

(ends on March 20), the 
organization intends 
to support all activities 
carried out for promoting 
exports including 
publication of books, 
specialized publications 
in the field of foreign 
trade like catalogs, 
brochures, bulletins 
and magazines in paper 
or electronic form, as 
well as preparation 
and publication of 
infographics, motion 
graphics, movies, clips 
and teasers which are 
aimed at introducing the 
capacities of the country 
and advertise goods and 

services in the target 
markets.
As reported by the TPO’s 
office of public relations, 
this support aims to 
provide the country’s 
export companies, firms, 
and businessmen access 
to reliable and up-to-date 
information in the field 
of foreign trade and to 
utilize new platforms in 
the field of advertising and 
information technology 
to introduce important 
export products and 
services and capable 
companies in the target 
markets and also to 

introduce Iran's export 
capacities and capabilities 
in those markets.
The government’s 
support package for 
promoting non-oil 
exports in the current 
Iranian calendar year was 
finalized and released 
back in June 2020.
According to TPO Head 
Hamid Zadboum, this 
year's support package 
includes resources from 
the National Development 
Fund (NDF) amounting 
to 20 trillion rials (about 
$476 million), as well 
as resources provided 

in the year’s budget bill 
amounting to six trillion 
rials (about $143 million) 
plus part of the revenues 
from export duties and 
the increase in the Export 
Guarantee Fund (EGF)’s 
capital that was up to 100 
million Euros.
The official had 
previously expressed 
hope that by allocating 
the above-mentioned 
resources, achieving the 
predetermined goals for 
the development of non-
oil exports in the current 
calendar year will be 
facilitated.

Iran produces over 18.7mn 
tons of steel ingot in 10 
months
 More than 18.7 million tons of steel ingot was 
produced in the country in the first 10 months of the 
current Iranian calendar year (from March 21, 2020 
to Jan. 19, 2021).
According to the statistical tables, 18,750,185 tons of 
steel ingot was produced by steel production units, 
affiliated to the Iranian Mines and Mining Industries 
Development and Renovation Organization 
(IMIDRO) as well as major industrial and mineral 
companies, registering a seven percent growth as 
compared to the same period of last year.
In this period, 1,681,192 tons of steel ingot was 
produced in the Iranian month of Dey in the current 
year (from Dec. 21 to Jan. 19), showing a four percent 
growth as compared to the same period of last year.
In addition, 12,145,073 tons of steel products was 
produced in the first 10 months of the current year, 
showing a two percent hike as compared to the last 
year’s corresponding period.  

Iraq Opens Several Border 
Crossings for Iranian Transit
Following the Iranian Judiciary chief’s recent visit to 
Iraq, the Arab country has reopened several border 
crossings for the shipment of Iranian commodities 
by land freight.The Iraqi Ministry of Transport 
has issued an order to reopen a number of border 
crossings to Iranian trucks after a recent visit by 
Iran's Judiciary Chief Seyed Ebrahim Raeisi to Iraq. 
Iran can now resume transit by land through the 
Zarbatia border crossing in Iraq’s Wasit Governorate, 
al-Mandaria border crossing in Diyala Governorate 
(known as Khosravi border crossing in Iran), Safwan 
border crossing between Iraq and Kuwait in Basra 
Governorate, as well as Trebil, Al-Qa'im, and Arar 
border crossings in Al Anbar Governorate.Iran and 
Iraq have set a target to increase the value of annual 
bilateral trade exchanges to $20 billion.In a meeting 
with Iraqi Foreign Minister Fuad Hussein in Tehran 
earlier this month, Iranian President Hassan Rouhani 
expressed Tehran’s support for participation of 
Iraq in regional interaction, describing the Arab 
neighbor as a heavyweight of political and security 
arrangements in the region.

EGFI’s export coverage up 
43% in 10 months
Export Guarantee Fund of Iran (EGFI) offered $3.06 
billion worth of export coverages in first 10 months 
of current year (from Mar. 21, 2010 to Jan. 19, 2021), 
showing a 43 percent growth as compared to same 
period of last year.
EGFI put the export coverage of the Fund at $2.645 
billion in first 10 months of previous Iranian calendar 
year (from Mar. 21, 2019 to Jan. 19, 2020).
In this period, Export Guarantee Fund of Iran issued 
$2.575 billion worth of different types of export 
credit insurance policies, registering a 51 percent 
growth as compared to the last year’s corresponding 
period.
The coefficient of export coverage (share of coverage 
of the Fund from export of non-oil commodities) hit 
6.4 percent last year (ended March 20, 2020), the rate 
of which reached 10 percent in the current year.
This is while the average rate of this coefficient in 
peer funds in the developed countries stood at two 
percent.
As the only export credit insurance institute, Export 
Guarantee Fund of Iran has tried to remove gaps of 
Iranian banks and foreign trade to a great extent at 
the tough conditions caused by sanctions, economic 
pressure and coronavirus disease that has created 
adverse effect on the country's trade relations with 
foreign markets.

Iran’s Trade Promotion Organization 
(TPO) has announced readiness for 
supporting advertising, marketing, 
information and consulting, training 
as well as cultural activities aimed at 
promoting exports.

TPO to support export promoting activities
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Bandar Abbas-Latakia 
shipping line to start 
work March 10
Chairman of Iran-Syria joint chamber 
of commerce Keyvan Kashefi said that 
Bandar Abbas-Latakia shipping line will 
start work on March 10.
Kashefi said that based on the agreement, 

the shipping line will regularly transport 
shipments from Iran to Syria every month.
The first shipment will be transported on 
March 10, he said adding that the shipping 
line is also supposed to take journey every 
15 days.
He noted that there is no limitations with 
regard to exports items and exporters can 
select Syria as their destination.
Referring to US sanctions, he said Iran 

and Syria have introduced a pattern of 
resistance to the US excessive demands.
Earlier, Syrian Prime Minister Hussein 
Arnous appreciated Iranian government 
and people support and called for 
developing economic interactions by 
private sector.
He also called for Iranian companies’ 
participation in reconstruction of Syria 
and relaunching its factories.

Jask oil terminal’s 1st 
SPM system loaded
Economy
The construction of the first single point 
mooring (SPM) system of the Jask crude oil 
export terminal has been completed and 
the SPM is loaded to be shipped toward 
its designated point in the Gulf of Oman 
waters, the operator of Jask oil terminal 
project in southern Iran announced.
Vahid Maleki put the capacity of this SPM 
system at 7,000 cubic meters per hour 
(equivalent to one million barrels per 

day) and said: "Soon, with the installation 
of this offshore structure at a distance of 
approximately six kilometers from Makran 
coast, the early phase of this project will go 
operational.”
As the country’s second major oil terminal, 
Jask terminal is under construction by 
Pars Oil and Gas Company (POGC) on 60 
hectares of land and with nearly €260 
million of investment.
According to Maleki, this SPM system 
and its accessories, including floating 
and submersible hoses, weigh nearly 800 
tons and will be installed and fixed to the 
seafloor at a depth of 48 meters.

He also announced the beginning of 
the construction of the second 36-inch 
offshore oil pipeline of the terminal, 
saying: “The shore pulling operation of the 
2.5-kilometer offshore pipeline, which will 
be connected to the SPM, has been started 
by Sea-Master vessel and is expected to be 
completed by the end of this week.”
The construction of the first 36-inch 
offshore oil pipeline of the export terminal 
was completed in late January.
According to Maleki, the total length of the 
offshore pipelines of the Jask oil terminal is 
about 45 kilometers, including six parts of 
36-inch pipelines.

The 
government’s 
support package 
for promoting 
non-oil exports 
in the current 
Iranian calendar 
year was 
finalized and 
released back in 
June 2020.



A British analyst, a 
former UK envoy 
to Damascus and 
an editor for The 
I n d e p e n d e n t 
believe that the US 
and the EU have 

done nothing to prevent the 
Trump administration’s 
withdrawal from the Joint 
Comprehensive Plan of Action 
(JCPOA); therefore, they are 
now expected to make amend.
New US President Joe Biden 
criticized his predecessor 
Donald Trump’s foreign 
policies especially his 
withdrawal from the JCPOA 
during the 2020 presidential 
election campaigns, but the 
incumbent administration 
has done nothing to come back 
to the deal and it has even set 
conditions for returning to the 
agreement.
Biden emphasized that his 
country will not return to 
the JCPOA until Iran stops 
enriching uranium. US 
Secretary of State Antony 
Blinken has urged Iran to abide 
by its commitments under the 
accord.
The European signatories 
to the JCPOA promised that 
they would compensate 

for losses inflicted on Iran 
after the US pull-out from 
the agreement, but they did 
nothing tangible and they are 
sending vague signals even in 
this juncture. Germany called 
for a greater agreement with 
Iran on its missile power and 
developments in the West Asia 
region. France introduced 
itself as a sincere mediator, 
calling for participation of 
Saudi Arabia and the Zionist 
regime in future negotiations 
on the JCPOA.
In this respect, IRNA 
interviewed with three 
political experts who 
express their doubt about 
trustworthiness of the US and 
the EU.
Rodney Shakespeare, a British 
analyst, said that the US and 
Europe purposefully violated 
the nuclear deal and they are 
not trustworthy partners.
As a result of US unilateral 
sanctions on Iran, the 
country’s economy has lost 

billions of dollars for two 
years, Lieutenant General 
Qassem Soleimani and nuclear 
scientist Mohsen Fakhrizadeh 
were assassinated and 
thousands of Iranians lost their 
lives due to lack of medicine 
and medical equipment 
because of the illegal embargo, 
Shakespeare noted.
He underlined that until the US 
and the EU compensate losses 
they inflicted upon Iran; there 
would be no trust on them.
Former UK ambassador to 
Syria Peter Ford said that it is 
obvious the party, who pull out 
of the JCPOA, should take the 
first step to return to the deal.
He went on to say that the 
European Union and the 
European Troika, including the 
European Commission (EC), 
the European Central Bank 
(ECB) and the International 
Monetary Fund (IMF), were 
expected to pave the way 
for returning the JCPOA 
to its correct path, but the 

current situation shows it is 
a farfetched hope, because 
a proposition by French 
President Emmanuel Macron 
on Saudi-Israeli presence in 
the JCPOA talks undermines 
his seriousness in this respect.
Kim Sengupta, Defence 
and Security Editor for The 
Independent, believes the 
US should take the first step 
to come back to the JCPOA in 
order to show that Washington 
is serious about returning to 
the agreement. To this end, 
the United States can pave the 
ground for the IMF’s loan to 
Iran and lift sanctions as well as 
facilitate medicine shipment to 
the Islamic country, he noted.
However, Supreme Leader 
of the Islamic Revolution 
Ayatollah Seyyed Ali 
Khamenei declared that the 
Islamic Republic will come 
back to its commitments 
under the JCPOA, when the 
US lifts all anti-Iran sanctions 
practically.

Zarif protests against E3’s 
statement on Iran
Iranian Foreign Minister, Mohammad Javad 
Zarif in a tweet protested against stances held 
by Britain, Germany, and France (the E3) in their 
statement on Iran’s non-compliance with JCPOA.
"Have our E3 partners ever read para 36 of JCPOA 
and Iran's many letters on that basis?” Zarif wrote 
on his official Twitter account.
"By what logic is the onus on IRAN to stop its 
remedial measures undertaken a full year 
after the US withdrew from—and continues to 
violate—the JCPOA? What have E3 done to fulfill 
their duties?" he added.
The three EU states E3  said in a statement on 
Friday: "We, the governments of France, Germany 
and the United Kingdom, note with grave concern 
the recent confirmation by the IAEA that Iran 
is producing uranium metal in violation of the 
JCPoA. Under the JCPoA, Iran committed not to 
engage in producing or acquiring uranium metal 
or to conduct research and development on 
uranium metallurgy for 15 years."
They claimed that Iran has no credible civilian 
justification for these activities, which are a key 
step in the development of a nuclear weapon.
Islamic Rev. turns 42 yrs., 
Trump joins dustbin of 
history
Ayatollah Sayyid Yasin al-Musawi, Friday Prayers 
leader in Baghdad said that Islamic Republic of 
Iran celebrated 42 years of Islamic Revolution 
anniversary victory and former US President 
Trump joined ash heap of history.
As Islamic Revolution of Iran, despite tough and 
oppressive sanctions, turned 42 years, former US 
President Donald Trump joined dustbin of history 
and this is a great victory for the Islamic Republic 
of Iran, the ayatollah reiterated.
The Islamic Revolution of Iran turned 42 years 
at the condition that former US President Trump 
made many threatening statements against 
Islamic Republic of Iran during the last four years 
of his presidency, Al-Youm reported,
Despite all this, Islamic Revolution of Iran 
continued and it was Trump who joined the 
dustbin of history, he said, adding, “Founder of 
the Islamic Revolution Imam Khomeini (RA) 
explicitly referred to the day of severance of 
relations between Iran and the United States 
as a great festive and said that the United States 
cannot do a damn thing.”
The experience of the last four decades has 
proved well that anyone who attacks Islamic 
Revolution of Iran will join the dustbin of history 
and will be uprooted, Ayatollah Sayyid Yasin al-
Musawi, Baghdad Friday Prayers leader added.

Unreliable US should return to JCPOA 
first: UK thinkers

The United States and the European Union 
have shown that they are not trustworthy 
partners in implementing the 2015 Iran 
nuclear deal; so, Washington is the one who 
should take the first step in returning to the 
international agreement, political experts 
say.
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 President urges stricter 
COVID-19 border protocols
President Hassan Rouhani on Saturday called for strict 
COVID-19 border protocols to ensure passengers coming 
to Iran carry no variants of corona virus.
President Rouhani made the remarks at a national anti-
coronavirus Task Force meeting in Tehran.
All border entries should be protected by strict protocols 
in order to not let new virus be imported to the country, the 
president underlined.
Everyone who enters the country should be treated based 
on national law and restrictions, he said, adding that they 

should follow health protocols whether it is quarantine or 
test.
Since its outbreak in December 2019 worldwide, the 
coronavirus pandemic has killed near 2,400,000.
The number of deaths caused by the corona pandemic in 
Iran has passed 58,000.
Everyone who enters the country should be treated based 
on national laws and restrictions, said he adding they 
should follow health protocols whether it is quarantine 
or test.
Since its outbreak in December 2019 worldwide, the 
coronavirus pandemic has killed near 2,400,000.
The number of the dead in Iran has passed 58,000.

The first consignment of the 
Russian-made COVID-19 
vaccine "Sputnik V" arrived 
in Iran on February 4.
Son of Iran's Minister 
of Health and Medical 
Education was the first 
to receive the vaccine on 
February 9.
At a ceremony to inject the 
Russian-developed vaccine, the 
president said it carries a message that when an official's 
dear son takes the vaccine, it is safe.

In this 
respect, IRNA 
interviewed with 
three political 
experts who 
express their 
doubt about 
trustworthiness 
of the US and the 
EU.
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London should 
stop arms support 
to Saudis amid 
Yemen crisis
A British Labor Party 
politician believes that 
the Western countries, 
including the UK, must 
stop the arms support to 
the Saudi-led coalition in 
order to stop the bloodshed 
in Yemen that has been going 
on for years.
“The war in Yemen has had 
a devastating impact on 
the people of the country... 
Famine remains a constant 
threat [in the war-torn 
country],” Bell Ribeiro-
Addy, who has served as the 
Member of Parliament for 
Streatham since 2019, told 
Mehr News Agency.
She said the bloodshed 
should come to an end as 
soon as possible, noting that 
a major step in this regard 
could be the halt of the arms 
sales to the aggression 
forces by the Western 
countries.
Ribeiro-Addy echoed calls 
by Mark Lowcock, UN 
humanitarian affairs chief, 
in calling for an immediate 
ceasefire.
“Faced with these 
monumental crises, the 
war in Yemen must end 
and Britain must no longer 
enable this war through the 
selling of weapons to Saudi 
Arabia,” she underlined.
The British Parliamentarian 
vowed to "continue to 
monitor the situation in 
Yemen and speak out in 
Parliament in favor of an 
internationalist, peaceful, 
social justice-led foreign 
policy.”Saudi Arabia and a 
number of its regional allies 
- including the United Arab 
Emirates (UAE) - launched 
their brutal war against 
Yemen in March 2015 to 
eliminate the Ansarullah 
movement and restore Hadi 
to power in Yemen.
Much criticism has been 
directed at the Western 
countries, including the US 
and the UK, for their double 
standards on human rights 
in Yemen.
While Riyadh and its allies 
continue their genocide in 
Yemen, there is no single 
word of protest from the 
Westerners or the so-called 
human rights defenders.
New US President Joe 
Biden, in a reversal of 
his predecessor Donald 
Trump’s foreign policy, has 
pledged to put an end to 
Washington’s support for 
the years-long Saudi war on 
Yemen that has deepened 
suffering in the poorest Arab 
country. However, doubts 
remain strong since the 
world waits to see whether 
that is just another political 
maneuver or not.
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JCPOA of no value if sanctions remain: 
Araghchi
 Iran's Deputy Foreign Minister for political affairs Abbas Araghchi 
said on Friday that when Iran talks of sanction removal, it means 
all sanctions mentioned in the JCOPA, those imposed after the US 
withdrawal of the deal, as well as the ones reimposed under new 
labels through legal tricks.
In an interview with the website of the Supreme Leader's Office, 
Araghchi underlined that if the US wanted to return to the JCPOA, it 
would remove all sanctions first, because the deal without removing 
sanction has no sense.
The diplomat also stated that Iran’s stance is totally clear, as it says 
sanctions status must go back to the status in January 2017. It means 
that any sanctions that didn’t exist at that time must cease to exist 
now and Iran will verify any US measure before full compliance with 
the JCPOA, according to Arachchi.
On the sanctions removal verification, the Foreign Ministry official 
explained that sanctions are firstly removed on paper, but what is 
important for Iran is its practical impact.
“We don’t care if the US signs [a paper] allowing Iran sell its oil… 
rather, what is important for us is that we have the ability to sell our 

oil without any problem in shipping, insurance and other issues. In 
fact, our oil must be delivered to the purchaser and we received its 
price through banking system,” Araghchi noted.
Some sanctions have immediate impact when removed, but some 
others would take a long time to prove effective, according to 
Arachghi who added that those sanctions targeting investment in 
Iran, would take months to bear fruit when lifted.
He also said that the US which is addicted to sanctions as a means of 
foreign policy on his words, used to make hurdles to minimize Iran’s 
benefits from sanctions removal even in Obama administration.
Referring to the recent legislative action by Iran’s parliament which 
required the government to resume 20% uranium enrichment, 
Araghchi said that reducing compliance with the JCPOA is line with 
Iran’s national security interests.
He underlined that these measure along with other non-compliance 
measures were taken in accordance with paragraph 36 of the JCPOA 
which allows a party to reciprocate any failure by another party to 
fulfill its commitments.
Araghchi didn’t rule out the possibility that the US will do minor 
measures and pretend it has removed sanctions, adding, “There 
seems they haven’t reached a conclusion yet on their Iran policy, and 
they might take such measure.”

O n 
the damages imposed on 

Iran’s economy through the sanctions, the official said that 
Iran would seek compensation as core part of any future negotiation, 
but not as a pre-condition for US return to the JCPOA.
In line with the policies declared by the Supreme Leader stating that 
making the country resistant to any sanctions, Araghchi opined that 
entering strategic partnerships with neighboring countries, already 
being pursued Iran, would be a great way to make a consensus 
against US sanctions.

West, ISIL agree to intensify 
attacks on Syria: report
 Sputnik news agency reported a new 
agreement between Western intelligence 
services and ISIL leaders to intensify attacks 
on Syrian forces and their allies.
Media sources revealed that the Western 
intelligence services, which claim to 
be fighting ISIL, have agreed in a series of 

meetings with the leaders of this terrorist 
organization to carry out terrorist attacks in 
Syria.Sputnik news agency wrote in a report 
published Friday night, quoting an informed 
source that according to credible information, 
since the beginning of this year, a series of 
meetings attended by representatives 
of the US, French and British intelligence 
services and some countries in the region 

was held in the US-occupied Al-Tanf region 
in southeastern Syria, as well as in some 
countries neighboring Syria, which some 
leaders of ISIL and other terrorist groups have 
also participated these meetings.
The meetings discussed the issue of increasing 
attacks on Syrian government forces, armed 
groups close to Iran and Russian military 
bases in Syria, the source reported.

News



 FM: JCPOA enshrined remedial measures for 
non-compliance
Iranian Foreign Minister Mohammad Javad Zarif in a message advised UK, 
France and Germany to read paragraph 36 of the Joint Comprehensive 
Plan of Action (JCPOA) which enshrined remedial measures for non-
compliance of either party."Have our E3 partners ever read para 36 of 
JCPOA & Iran's many letters on that basis?, Zarif wrote in his Twitter account 
on Friday."By what logic is the onus on IRAN to stop its remedial measures 
undertaken a full year after the US withdrew from—and continues to violate—the JCPOA? What 
have E3 done to fulfill their duties?," he added.The three EU states E3  said in a statement on Friday: 
"We, the governments of France, Germany and the United Kingdom, note with grave concern the 
recent confirmation by the IAEA that Iran is producing uranium metal in violation of the JCPoA. 

 An Iraqi strategic affairs 
analyst said here on 
Saturday that demands 
on the Islamic Republic 
of Iran’s return to the 
nuclear agreement 
before termination of 
economic sanctions are 
quite meaningless.
The Head of Iraq’s 
Central Office for Union 
for Strategic Studies 
Mahmud al-Hashemi 
said in an exclusive 
interview with IRNA that 
if the Americans wish 
to prove their good will 
they should terminate 
the anti-Iranian 
sanctions, because 
Tehran’s return to its 
Joint Comprehensive 
Plan of Action (JCPOA) 
c o m m i t m e n t s 
before that is quite 
meaningless.
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MP urges Gov. to withdraw 
from Additional Protocol
 European countries must lift sanctions 
on Iran by Feb. 21, otherwise, 
the government must prepare the 
country to halt the implementation 
of the Additional Protocol to the 
NPT, an Iranian Parliament member 
said.Speaking in an interview with 
Mehr News Agency, Zohre Elahian, 

the  member of Parliament National 
Security and Foreign Policy 
Commission said, “As the Leader of 
Islamic Revolution underlined, Iran 
will return to its obligations under the 
JCPOA when the United States lifts all 
sanctions, in practice and not verbally.”
She went on to say that the lifting of 
sanctions must be verified by Iran.
The line of Iran's diplomatic apparatus 
in this issue has been clearly defined, 

and the red lines of the Leader of 
Islamic Revolution must be carefully 
considered, the Iranian lawmaker 
stressed.Following the ratification of 
the Strategic Action Plan to Counter 
Sanctions, the Iranian Parliament is 
determined to halt the implementation 
of the Additional Protocol to the 
nuclear Non-Proliferation Treaty 
(NPT), if European countries fail to lift 
sanctions by 21 February.

Increases Food Satisfaction 
One obvious benefit of eating more slowly is that 
you will taste your food more. If you double the 
amount of time it takes you to eat a meal, you’ll 
experience more of the flavors, textures, and 
smells of the food you eat. Your food will become 
more interesting. 
Promotes Weight Loss 
When you take longer to eat, you might find that 
you learn to stop eating sooner. You might notice 
that you are full and don’t need that extra bite. 
In fact, slower eating is associated with a lower 
body mass index (BMI).3 Studies have found that 
eating slowly improves satiety (the feeling of 
fullness and satisfaction after a meal). 
Eating slowly may also help you to accurately 
remember the amount of food you consumed.4 
The bottom line? Slow down and you may feel 
full with less. 
Enables Better Food Choices 
When you slow your eating pace, you have more 
time to make more thoughtful food choices. 
This is good because the more you pay attention 
to your foods, the more you give yourself the 
opportunity to select nutritious, healthy foods. 
Many empty calorie foods are heavily processed 
by food manufacturers. They are often high 
in sodium and added sugar. These foods are 
carefully designed by food engineers to taste 
great for the first three or so bites. After a few 

bites, many people say that their desire for more 
salt and more sugar increases. Studies have 
shown that people often eat more when they 
consume ultra-processed foods.5 
Natural foods, on the other hand, contain no 
added sugar or added sodium (unless you add 
them during meal preparation). They have 
simple, but delicious tastes and textures. A 
strawberry starts out with a burst of juice but 
then stays interesting as you chew. Oranges, nuts, 
and vegetables are the same. 
Allows for Social Connection 
Eating can be a social event. Meals are a time 
when people gather and spend time together. 
Once the meal is over, everyone goes their 
separate ways. By taking more time at a meal, 
you’ll be able to talk to your friends and family 
more, improve relationships, and feel more 
connected. 
Improves Digestion 
Eating slower gives your stomach more time 
to start working on the food. When you send an 
entire meal down your throat in five minutes, 
you may find yourself suffering from indigestion. 
Instead, take 20 minutes to eat the same amount 
of food. 
Your stomach will have a much easier job. Eating 
slower might also result in you chewing more, 
giving your stomach a head start in the digestive 
process. 
Prevents Becoming Overstuffed 
Researchers have found that it takes your 
stomach about 20 minutes to produce the 
hormones that tell your brain that you are full.  
If you slow down, you give yourself more time 
to feel satisfied. This gives you a better chance of 
stopping before you "get stuffed." 

Senators Jim Risch, a Republican, and 
Jeanne Shaheen, a Democrat, urged the 
State Department not to delay issuing 
a report to Congress required under 
sanctions passed in the annual defense 
policy bill, which they said was due by Feb. 
16.
The report will identify companies involved 
in constructing, insuring and verifying Nord 
Stream 2. The law requires the sanctions to 
be imposed on the companies listed.
“We look forward to working with you to 
bring an end to this dangerous project,” the 
senators said in the letter, according to a 
copy seen by Reuters.
The letter made reference to “press reports 
that the German government has put forth 
an offer that would require the United 
States to disregard statutorily-mandated 
sanctions,” without giving details. 
Russian state gas company Gazprom is 
racing to finish the $11 billion project to 
take natural gas to Europe via Germany 
ahead of the implementation of further US 
sanctions. The company expects the project 
to be completed this year.
Work on the project stopped for a year after 
Washington imposed sanctions in late 
2019.
Nord Stream 2 is more than 90% complete 
but requires additional tricky work in deep 
waters of the Baltic Sea off Denmark, where 
unexploded World War Two bombs lie on 
the seabed.
The United States, which has opposed the 
project since the days of former President 
Barack Obama, says the project would 
increase Russian President Vladimir Putin’s 
economic and political influence over 
Europe.

The pipeline would avoid Ukraine, Slovakia 
and other countries, depriving them of 
lucrative transit fees.
The project has become even more 
politicized after Kremlin critic Alexei 
Navalny, who was poisoned in August in 
Siberia and flown to Germany for treatment, 
was imprisoned by Russia last week.
The Trump administration pushed US 
exports of liquefied natural gas, or LNG, 
as an alternative for Europe to Russian 
gas. Russia, Germany and Nord Stream 
2, a consortium of Gazprom and several 
Western companies, say the project is 
purely about commerce.
The State Department has not said when it 
will put out the report.
“It’s a bad deal because it divides Europe, 
it exposes Ukraine and Central Europe 
to Russian manipulation, it goes against 
Europe’s own stated energy and security 
goals,” Ned Price, the State Department 
spokesman, told reporters.
But Price said “sanctions are only one” of 
many tools and that the department will 
work closely with allies and partners to 
reinforce European energy security and 
to safeguard against “predatory behavior”.
Asked whether the department intends to 
meet the Feb. 16 deadline, Price said it is 
committed to engagement with Congress 
to ensure lawmakers “have the information 
they need in as timely a manner as we are 
able to provide”.
Backers of Nord Stream 2 sanctions said 
Congress would continue pushing the 
administration on the issue.
Several companies, including Zurich 
Insurance Group, one of 20 insurers in a 
consortium backing the pipeline, have 
already dropped out of the project fearing 
US sanctions.
“Congress knows who these companies 
are and will push back if they aren’t 
included” in the report, said Daniel Vajdich, 
president of Yorktown Solutions, a lobbying  
group.

Benefits of Eating Your Food Slowly US Senators Prod Biden Administration on Nord 
Stream 2 Pipeline Sanctions

Two senators urged US President Joe Biden to ensure the 
implementation of sanctions passed in January aimed 
at stopping the Nord Stream 2 Russia-to-Germany gas 
pipeline project, which a State Department spokesman 
said on Friday was a “bad deal” for Europe.

In certain countries and cultures, a meal can last for hours. 
Reasons to Eat Slowly 
By slowing down your meal, you may gain potential health 
and wellness benefits.2 You're also more likely to enjoy 
your meal. 

Nord Stream 
2 is more than 
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gives your 
stomach more 
time to start 
working on the 
food. When you 
send an entire 
meal down 
your throat in 
five minutes, 
you may 
find yourself 
suffering from 
indigestion. 
Instead, take 
20 minutes to 
eat the same 
amount of food. 



فروش اقساطی ۵۷ هزار واحد مسکن مهر
یک مقام مسئول با اشاره به اینکه از ابتدای اجرای طرح مسکن مهر تاکنون ۲ میلیون و ۹۱ هزار و 
۸۱۳ واحد تعیین تکلیف شدند، از فروش اقساطی حدود ۵۷ هزار واحد مسکن مهر طی سالجاری 

خبر داد.
محمدحســن علمداری، عضو هیأت عامل بانک عامل حوزه مســکن و معاون اعتباری آن بانک 

تازه ترین وضعیت فروش اقساطی مســکن مهر را اعلام کرد و با اشاره به اینکه هدف گذاری فروش 
اقساطی مسکن مهر برای امســال ۱۰۰ هزار واحد بوده است از فروش اقساطی ۵۶ هزار و ۸۹۲ واحد 

طبق تازه ترین آمار خبر داد.
وی با یادآوری این مطلب که فروش اقســاطی واحدهای مسکونی مهر بر اســاس مبلغ دریافتی و طول دوران 

مشارکت متفاوت خواهد بود، توضیح داد: تعداد واحدهای فروش اقســاطی و تعیین تکلیف شده مسکن مهر از ابتدای 
اجرای طرح تاکنون ۲ میلیون و ۹۱ هزار و ۸۱۳ واحد است.

علمداری از میزان مشارکت بالای مردم از خرید واحدهای مسکونی مهر برای امسال، با توجه به افزایش قیمت ها در کلانشهرها 
خبر داد.

 قیمت موز، خیار و پرتقال از هفته آینده کاهش می یابد 
رئیس اتحادیه میدان مرکزی میوه و تره بار گفت: با برنامه ریزی های صورت گرفته قیمت سه محصول موز، خیار 

و پرتقال که در هفته های گذشته با افزایش روبرو بوده در هفته آینده کاهش می یابد.
مصطفی دارایی نژاد افزود: قیمت موز در هفته های گذشته به ۵۵ هزار تومان رسیده بود که با برنامه ریزی های 

انجام شده خبرهای خوبی در راه است و قیمت موز به شدت کاهش پیدا خواهد کرد.
وی گفت: هر کیلو موز هندی در حال حاضر در میدان میوه و تره بار بین ۳۵ تا ۳۷ هزار تومان است و موز اکوادور 

از ۴۰ تا ۴۵ هزار تومان قیمت خورده است.
دارایی نژاد افزود: این قیمت ها به هیچ عنوان مورد تأیید اتحادیه نیست و قیمت موز باید برگردد به زیر ۳۰ هزار تومان 

ضمن اینکه هماهنگی های خوبی با اتاق اصناف ایران، اتاق اصناف تهران و وزارت صمت شده که قیمت موز در اوایل اسفند متعادل 
شود. وی در خصوص افزایش قیمت خیار هم گفت: به دلیل سرمازدگی در منطقه جیرفت چیدن محصول خیار بوته ای کمی عقب افتاد، اما با گرم شدن 
هوا دوباره محصول به دست آمده و در حال عرضه به بازار است. این فعال بخش خصوصی درباره خیارهای گلخانه ای هم گفت: گلخانه های سمنان، 
ورامین، یزد و اصفهان هم در حال چیدن محصول و عرضه به بازار هستند و در حال حاضر قیمت خیار در بازار به تعادل رسیده است و خیاری که در کف 

میدان مرکزی میوه و تره بار کیلویی ۱۷ هزار تومان بود در حال حاضر به ۱۲ هزار تومان رسیده و قیمت ها در هفته آینده باز هم کاهشی خواهد بود.

مهر
گـــزارش
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. بسیاری از 
هزینه هایی که امروز 

از جیب مردم برای 
خودرو پرداخت 

می شود، هزینه های 
سربار است و هزینه 
واقعی تولید خودرو 

نیست
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التهاب دوباره بازار مرغ
حجت گفت: امروز نرخ هر کیلو مرغ 
زنده ۲۰ هزار تومــان و مرغ گرم در 
خرده فروشی ها ۲۹ هزار تومان است.

عظیــم حجت عضو هیئــت مدیره 
اتحادیه مرغداران گوشتی،  از افزایش 
قیمت مرغ در بازار خبر داد و گفت: 
امروز نرخ هر کیلو مــرغ زنده درب 
مرغداری ۲۰ هزار تومان و مرغ گرم 
در خرده فروشــی ها ۲۹ هزار تومان 
است. هر چند در برخی مناطق مرغ 
با قیمت بالای ۳۰ هــزار تومان هم 
عرضه می شود. وی گنگ بودن شرایط 
بازار در ابلاغ رسمی قیمت ها بعد از 
پروسه زمانی طولانی را یکی از دلایل 
نوسان بازار مرغ اعلام کرد و افزود: این 
درحالی است که ابلاغ رسمی قیمت 
می تواند بازار را از ســردرگمی خارج 
کند. حجت ادامه داد: مرغداران حدود 
معادل نهاده دامی که با نرخ مصوب 
دریافت کردند، مــرغ با نرخ متعادل 
۲۳ تا ۲۴ هزار تومان عرضه می کنند 
تا به فشار کمتری به مصرف کننده 
وارد شود. عضو هیئت مدیره اتحادیه 
مرغداران  گوشتی درباره آینده بازار 
مرغ بیان کرد: بارها اعلام کرده ایم که 
پیش بینی در شــرایط کرونا بسیار 
سخت اســت چرا که هر لحظه این 
امکان وجود دارد که اتفاقی در بازار رخ 
دهد، اما در کل وضعیت جوجه ریزی 
به گونه ای اســت که تا پایان بهمن 
و اسفند با چالشــی در عرضه مواجه 

نخواهیم شد.

باشگاه خبرنگاران
خـــبـــر
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اگرچه با کاهش تب و تاب 
نرخ دلار، قیمت خودرو نیز 
هیجان قبلی خود را از دست 
داده و تا حــدودی به ثبات 
رسیده است اما مشکلات 
ســاختاری ایــن صنعت 
همچنان پابرجا بوده و هر 
روز چهره جدیدی از خود نشان می دهد؛ 
به شــکلی که به دلیل حواشی بسیار این 
صنعت در ســال جاری که بیشترین زیان 
را نیز نصیب مصرف کننــده اصلی کرده 
است، نهادهای مختلف از دولت گرفته تا 
مجلس و دستگاه های نظارتی قصد مداخله 
و طرح ریزی برای حل مشــکلات صنعت 

خودروسازی را داشته اند.

    مجلس بــه دنبالِ عرضه خودرو 
در بورس

یکی از مهم ترین برنامه هایی که برای صنعت 
خودرو تدوین شــد، طرح مجلس تحت 
عنوان »طرح تحول بازار و صنعت خودروی 
سبک« است. طراحان معتقدند با اجرای 
این طرح می توان به متعادل شدن قیمت ها 

و حذف رانت و واسطه گری امیدوار بود.
کلیات این طرح که با همکاری وزارت صمت 

و خودروسازان در دستور کار نمایندگان قرار 
گرفته است، چندی پیش مورد تصویب قرار 
گرفت؛ این در حالیســت که رزم حسینی 
وزیر صمــت از اســاس مخالــف یکی از 
مهم ترین محورهای این طرح یعنی عرضه 
خــودرو در بورس بــوده و راه حل دیگری 
را برای رفع مشــکل عرضه خودرو در نظر 
داشته است. حجت الله فیروزی سخنگوی 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس می گوید: 
با عرضه خودرو در بــورس این محصول با 
قیمت واقعی به فروش خواهد رسید. در این 
صورت دیگر شاهد سو استفاده دلال ها و به 
وجود آمدن قیمت حاشیه بازار نخواهیم 
بود. وی با بیان اینکه بــا عرضه خودرو در 
بورس شــاهد افزایش کیفیت خودرو هم 
خواهیم بــود، افزود: با عرضــه خودرو در 
بورس، تعداد خودروهای تولیدی کشور هم 
افزایش می یابد، علاوه بر آن شاهد افزایش 
کیفیت خودروهای تولیدی هم خواهیم 
بود. سرمایه های سرگردان موجود در بازار 
که بعضاً در مسیر خرید و فروش طلا و ارز 

قرار می گیرد هم مدیریت می شود.

    بسته های وزارت صمت
اقدامات مجلس بــرای نهایی کردن طرح 
تحول بازار و صنعت خودروی ســبک در 
حالیست که وزارت صمت هم برنامه خود 
برای ســاماندهی صنعت را تقدیم دولت 
کرده است. برنامه وزارت صمت تحت عنوان 
»بسته جهش تولید و خروج شرکت های 

خودروســاز از زیان دهی« بود که چهارم 
آذر ماه از ســوی وزیر صمت بــه معاون 
اقتصادی رئیس جمهور ارائه و مقرر شــد 
در شــورای هماهنگی اقتصادی سران قوا 
مطرح شــود و در صورت تأیید و تصویب، 
برای اجرا ابلاغ شــود.  علاوه بر این برنامه، 
ای درو )زیرمجموعــه وزارت صمت( نیز 
برنامه موقتی مجزایی را برای قیمت گذاری 
خودرو طراحی کرده بود که البته مشخص 
نشــد چه عاقبتی پیدا کرد. آنطور که رزم 
حسینی گفته است این بسته شامل نحوه 
قیمت گذاری، حمایت مالی، تعمیق ساخت 
داخل، افزایش تولید و شکســت انحصار 
رقابتی کردن تولیدات خودرویی با کیفیت 

می شود.

    شورای رقابت کجای کار است؟
علاوه بر دولت و مجلس، شورای رقابت که 
در سال های اخیر در مسیر قیمت گذاری 
خودرو در رفت و برگشــت بوده است نیز 
حضور دارد که طبق آخرین مصوبه قرار بود 
هر سه ماه یک بار قیمت خودرو را به روز کند 
که البته این برنامه برای زمستان لغو شد و 
رضا شیوا رئیس شورای رقابت اعلام کرد که 
طبق برنامه جدید از این پس قیمت گذاری 
خودروها به جای ســه ماهه، هــر ۶ ماه یا 

سالانه تعیین خواهد شد.
همچنین در کنار به روز رسانی قیمت ها، 
شورای رقابت اعلام کرده بود که تصمیم 
گرفته قیمــت خودروهــای کم تیراژ که 

۴۵ درصد از محصولات خودروســازی ها 
)۱۸ محصول( را شــامل می شــود را آزاد 
کند اما با توجــه به انتقــادات نهادهایی 
همچون دادســتانی کل کشــور، شورای 
رقابت به ناگهان چنــدی پیش از تصمیم 
خود عقب نشــینی کرد و مشخص نیست 
در نهایت این شــورا چــه تصمیمی برای 

قیمت گذاری خودرو خواهد گرفت. 

    ورود دادستانی به قیمت گذاری
حسن درویشیان رئیس سازمان بازرسی 
کل کشور نیز چندی پیش در مورد صنعت 
خودروی کشور گفته بود: صنعت خودرو از 
سال ۹۳ تا امروز سند به روز شده ای ندارد 
که ضرورت دارد هدف گذاری و چشم انداز 
ما در این صنعت، موانع، چالش ها و رفع این 
چالش ها و متناســب با آنها برنامه اجرایی 

برای رفع این چالش ها تدوین شود.
وی گفته بود: سازمان بازرسی کل کشور 
مخالف مصوبه وزارت صمت درباره نزدیک 
کردن قیمت خــودرو کارخانه به قیمت 
خودرو در بازار است، ما نگران این هستیم که 
این تصمیم منجر به افزایش مجدد قیمت 

خودرو در بازار شود.
درویشیان تصریح کرده بود: نمی شود گفت 
برای تنظیم بازار یا برای حل مشکلات تولید 
کنندگان خودرو، قیمت خودروی کارخانه 
باید به قیمت بازار نزدیک شود. بسیاری از 
هزینه هایی که امــروز از جیب مردم برای 
خودرو پرداخت می شود، هزینه های سربار 
است و هزینه واقعی تولید خودرو نیست. 
باید اصلاحی در ساختار تولید کنندگان 
خودرو ایجاد شود و شرکت های خودروساز 
از طرق مختلف ماننــد پالایش نیروها در 

هزینه های شأن صرفه جویی کنند. بنابراین 
اینکه ما قیمت خودروی کارخانه را به قیمت 
خودروی بازار نزدیک کنیم روش مناسبی 
برای کمک به خودروســاز نیست. چرا که 
ممکن است این امر به همان نسبت منجر به 

افزایش قیمت خودروی بازار شود.
مازیار بی گلو دبیر انجمن سازندگان قطعات 
و مجموعه های خودرو بــه مهر می گوید: 
معضل اساسی این است که در حال حاضر 
در قیمت گذاری خودرو همه نهادها نظر 
می دهند اما هیچکدام جرأت اصلاح ساختار 
را ندارند؛ بزرگترین بازنده خودروسازان و 
مردم هستند که نمی دانند با چه مکانیزمی و 
با چه قیمتی بفروشند و بخرند و از آن طرف 
نیز بازار دلالی تقویت می شــود و بعد هم 
قطعه سازان زیان می بینند که ۵۵۰ هزار 

نفر اشتغال دارند.

انتظار چندماهه صنعت خودرو برای ریل گذاری 

 آبی برای صنعت گرم خواهد شد؟
اگر چه صنعت خودروی کشور ماههاست شاهد تدوین طرح ها 
و برنامه های مختلف برای حل مشکلات خود است اما مشخص 

نیست برآیند این طرحها و لوایح به کجا خواهد رسید.

گردشگری

تعامل نصف جهان با چشم بادامی ها برای توسعه گردشگری
اســتان اصفهان و استان ســیچوآن چین 
تفاهم نامه ای امضا کرده اند تا بتوانند روابط 
گردشگری، تجاری و اقتصادی خود را بهبود 

بخشند.

احمدرضا آریان عضوهیئت علمی گروه زبان چینی دانشگاه اصفهان  با اشاره 
به امضای تفاهم نامه بین استان اصفهان و اســتان سیچوآن چین به منظور 
توسعه روابط گردشــگری، تجاری و اقتصادی گفت: رابطه اقتصادی ایران و 
چین به صورت جدی پس از پایان جنگ تحمیلی آغاز شد و اکنون حدود ۲۶ 
درصد از صادرات غیرنفتی ایران به چین صــورت می گیرد. در این مبادلات، 
استان اصفهان یکی از وزنه های مهم مبادلات ایران و چین است و در پروژه ملی 
توسعه صادرات به چین اصفهان به عنوان عنصری کلیدی و مهم برای افزایش 

تعاملات دو کشور است.
او مهم ترین اقلام صادراتی از اصفهان به چین را صنایع دستی عنوان کرد و با اشاره 
به علاقه چینی ها به صنایع دستی این استان اظهار داشت: افزایش حضور موثر 
فعالان اقتصادی و سمن های ایرانی، افزایش تحرکات نمایندگی های جمهوری 
اسلامی در چین و افزایش حضور گردشگران چینی در ایران و نیز شرکت فعال 
در نمایشگاه های گردشــگری چین از عمده دلایل علاقه چینی ها به صنایع 

دستی اصفهان است.
عضو هیئت علمی گروه زبان چینی دانشگاه اصفهان افزود: یکی از آسیب های 
صنایع دستی اصفهان ورود صنایع دستی مشابه با کیفیت پایین تر از چین است 
که لازم اســت گمرک ایران برای حمایت و ممانعت از متضرر شدن مضاعف 

فعالان این صنعت تمهیداتی بیندیشد.
این استاد دانشگاه ادامه داد: باعث تاسف است در دوران کرونا به دلیل متوقف 
شدن گردشگری، این صنعت به همراه صنعت گردشگری بیش ترین آسیب را 

متحمل شده است.
از آنجا که او همکار اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان 

اصفهان در زمینه آموزش راهنمایان تور به زبان چینی است در پاسخ به این 
سئوال که در بحث گردشگری بین اصفهان و چین مهمترین اقداماتی که انجام 
شده چیست، بیان کرد: اصفهان به عنوان استان معین کشور برای ایجاد هسته 
توسعه گردشگری ایران و چین انتخاب شده و چین یکی از کشور های هدف 
گردشگری جدید ایران و اصفهان به شمار می رود، این در حالی است که مطابق 
با آمار موجود سالانه ۱۲۰ میلیون گردشگر چینی به نقاط مختلف جهان سفر 
می کنند و نیز با توجه به قرابت های فرهنگی میان دو کشور ایران و چین، بایستی 
به دنبال اختصاص سهم بیشتری از بازار گردشگری این کشور به اصفهان باشیم.

    توسعه روابط گردشگری اصفهان و چین پس از کرونا
آریان با بیان اینکه قطعا پس از حل مشــکلات کرونا، شتاب در توسعه روابط 
گردشگری بین اصفهان و چین اتفاق خواهد افتاد، گفت: با توجه به موضوع 
جلسات و مذاکرات مقامات استان )از جمله میراث فرهنگی، شهرداری، اتاق 
بازرگانی، دفتر نمایندگی وزارت خارجه و غیره( با همتایان چینی، توسعه صنعت 
گردشگری همیشه جزئی ثابت از برنامه مذاکرات بوده چرا که بازار گردشگری 

چین می تواند به توسعه اقتصادی و روابط بیشتر بین دو کشور منجر شود.
او با اشاره به لغو روادید در ســفر های گردشگری چینی ها توسط دولت ایران 
تصریح کرد: این اقدام تمایل سفر چینی ها به اصفهان را افزایش داده است. در پی 
این افزایش تمهیدات ویژه ای نیز برای حضور گردشگران چینی در اصفهان از 
جمله بسته های تبلیغاتی به زبان چینی و افزایش راهنما های تور های گردشگری 
توانمند به زبان چینی در بنا های تاریخی، فرهنگی و مذهبی استان اصفهان 

اندیشیده شده است.
عضو هیئت علمی گروه زبان دانشــگاه اصفهان افزود: در کنار این اقدامات در 
این مدت مقامات محلی و فعالان گردشگری چین از جمله رئیس انجمن زنان 
اتحادیه های گردشگری کشور چین، شورای ایالت گوئیجو، فعالان گردشگری 
پکن، شانگ های و شی ان نیز با حضور در اصفهان بر همکاری های دو جانبه در 

زمینه گردشگری و صنایع دستی تاکید کرده اند.

باشگاه خبرنگاران جوان
خـــبــــر



کارشناس فروش خانم در شرکت بهاب سد آسیا
کارشناس فروش )خانم(

دارای حداقل یک سال سابقه کاری
دارای مدرک کارشناسی  حداکثر 35 سال سن

behabsad@yahoo.com

یک  دفتر فنی )فتوکپی مرکزی( واقع در اصفهان جهت 
تکمیل کادر خود به افراد واجد شرایط زیر نیازمند است:

1- طراح    جنسیت: آقا
 2- اپراتور   جنسیت: خانم

  تلفن: 09131692900 

تعدادی  همکار خانم جهت فروشندگی  پوشاک زنانه
پایه حقوق 2/500/000 به بالا          9:30الی 14 

و 4بعدازظهر الی  10شب
 ادرس -خیابان نظر میانی

09131058836

یک  دفتر فنی )فتوکپی مرکزی( واقع در اصفهان جهت 
تکمیل کادر خود به افراد واجد شرایط زیر نیازمند است:

 1- نیروی مسلط به  اتوکد
 تلفن: 09131692900

یک شرکت  تولیدی معتبر در زمینه تولید دیوار پوش 
و  کف پوش واقع در اصفهان جهت تکمیل  کادر خود به 

افراد واجد شرایط زیر نیازمند است:
1- نیروی کارگر

 محل کار: شهرک صنعتی رازی
2- نیروی فروش

 جنسیت: خانم یا آقا
 فوق دیپلم و لیسانس

 3 سال سابقه کار
 محل کار: اصفهان، خیابان شیخ مفید

 partack123@gmail.com :ایمیل
 تلفن: 09365135996, 95020005, 95021141

شرکت  تولیدی اصفهان سوییچ واقع در اصفهان جهت 
تکمیل کادر خود به افراد واجد شرایط زیر نیازمند است:

 مسئول  روابط عمومی و  تبلیغات
جنسیت: خانم

حداکثر سن 35 سال
حداقل 2 سال سابقه کار مرتبط

لیسانس مرتبط
آشنا به امور تبلیغات مجازی، بازاریابی اینترنتی

روابط عمومی بالا
استان و شهر مورد نیاز: اصفهان

estekhdam@farhadytrading.ir :ارسال رزومه

شرکت تولیدی اصفهان  سوییچ واقع در اصفهان جهت 
تکمیل کادر خود به افراد واجد شرایط زیر نیازمند است:

   کارمند اداری مسلط به امور فروش
جنسیت: خانم

حداکثر سن 35 سال
دیپلم و یا لیسانس مدیریت بازرگانی یا مهندسی صنایع

حداقل 2 سال سابقه کار مرتبط با بازرگانی و فروش
مسلط به نرم افزار های office و سرچ اینترنتی

estekhdam@farhadytrading.ir :ارسال رزومه

یک شــرکت معتبر در زمینه  تعمیرات و نگهداری 
سیستمهای  مخابراتی واقع در اصفهان جهت تکمیل  

کادر خود به افراد واجد شرایط زیر نیازمند است:
   کارشناس فنی 

دارای مدرک مهندســی برق ترجیحــا مخابرات یا 
IT ،کامپیوتر، شبکه

دارای سن 25 تا 35،   حداقل سه سال سابقه کاری
آشنا با سیستمهای الکترونیک، مخابرات و یا برق-

قدرت
با بیمه و مزایا…

استان و شهر مورد نیاز: اصفهان
 متقاضیان واجد شرایط می توانند فقط رزومه خود را از 

طریق شماره واتساپ اعلام شده ارسال نمایند.
 ali241064@gmail.com :ایمیل

 تلفن: 09138389321 )واتساپ( 

یک  دفتر فنی )فتوکپی مرکزی( واقع در اصفهان جهت 
تکمیل کادر خود به افراد واجد شرایط زیر نیازمند است:

 1- نیروی کاربا سابقه کار در  کافی نت
2- نیروی مسلط به  آفیس

 تلفن: 09131692900

به تعدادی  موتورسوار با موتورسیکلت نیازمندیم.
ساعت کار اختیاری

نوع موتور فرقی ندارد
درآمد روزانه بالای 300000تومان

همراه: 09131260752     تلفن: 32350202

شاهین برگر نیازمند به تعدادی  همکارخانم 
به صورت نیمه وقت

محدوده وحید
همراه: 09131153345

بازار کار

جهت درج آگهی های 
استخدامی خود در 
 روزنامه اخبار اصفهان

  با شماره
32274500 

 تماس حاصل فرمایید 

بازار کـار

شرکت  تولیدی اصفهان سوییچ واقع در اصفهان جهت 
تکمیل کادر خود به افراد واجد شرایط زیر نیازمند است:

   طراح و  تولید کننده محتوا
جنسیت: خانم/ آقا

حداکثر سن 35 سال
لیسانس مرتبط

آشنا به امور تدوین فیلم
مسلط به فتوشاپ و نرم افزارهای گرافیکی

دارای سابقه کار طراحی تیزر، بنر و…
estekhdam@farhadytrading.ir :ارسال رزومه

کسب و کار
یکشنبه 26 بهمن 1399  | شمـاره 718

ISFAHAN
N E W S

www.esfahan-news.com

08
اولین روزنامه اقتصادی دو زبانه استان اصفهان

استارت آپ های ورشکسته، بازاریابی قوی ندارند
فعالان استارت آپی باید با شناختن بازار و درس گرفتن از رفتار مصرف کنندگان نیاز مشتری 

را بر طرف کنند.
حمید بروغنی، سردبیر هفته نامه توسعه  بازاریابی با بیان این که نداشتن نقشه بازاریابی مناسب 
مهمترین چالش فعالان اســتارت آپی است گفت : اســتارت آپ هایی که محکوم به شکست 

می شوند به دلیل نیاز نداشتن بازار به آنها است.
وی افزود: استارت آپ هایی که به دلیل بازاریابی ضعیف از صحنه رقابت حذف می شوند می بایست 

 ابتدا مخاطبان هــدف خود و چگونگی جلب توجــه و تبدیل کردن آنها به مشــتری را در اولویت قرار
 دهند.

بروغنی با بیان این که فعالان استارت آپی باید با بازاریابی هدفمند و فروش مناسب به رشد و توسعه کسب و کار و برگشت سرمایه 
تمرکز کنند اظهار داشت : بی توجهی به نحوه بازاریابی در آغاز کار باعث متوقف شدن استارت آپ ها می شود.

سردبیر هفته نامه توســعه  بازاریابی ایده آل گرایی بیش از حد ، انتخاب و نداشتن درک مناسب از بازار هدف و نداشتن دانش 
بازاریابی  را از دیگر موانع موفقیت در بازاریابی استارت آپ ها برشمرد.

شاید  افراد خانواده و دوستان تان 
درک نمی کنند که شما در خانه 

سر کارید! ممکن است هر لحظه 
برای انجام کاری از شما کمک 

بخواهند. برای مثال کودکان شان 
را به شما می سپارند و به دنبال 

کارهای خودشان می روند
،،

برترین ها
یادداشـــت

ISFAHAN
N E W S

گفتگو با مدیر ارشد بازاریابی جاباما؛

ترسیم آینده روشن در روزهای تیره صنعت گردشگری

ســفر این روزها اگرچه برای اکثریت جامعه به یک حسرت 
تبدیل شده اما »جاباما« که یکی از بزرگ ترین پلتفرم های 
رزرو آنلاین اقامتگاه است همچنان در مسیر ارائه راهکار حتی 

برای شرایط فعلی حرکت می کند.

راهکاری که جاباما برای شرایط کرونا دارد سرویسی اســت به نام »جاباما پلاس« که در آن 
مسافران می توانند اقامت امن تری داشته باشند.

»راشا شیدماهر«، مدیر ارشد بازاریابی جاباما در گفتگویی درباره جزییات این طرح، داستان 
شکل گیری اش و آمارهای آن در ماه های اخیر توضیح می دهد. اما این همه  موضوع نیست چرا 
که شیدماهر در همین گفتگو از برنامه های بزرگ بعدی جاباما هم رونمایی می کند. به گفته 
او، جاباما در مسیر حرکت به سمت تبدیل شدن به پلتفرمی مانند Airbnb، البته با توجه به 
المان های فرهنگی کشور است و تا سه سال آینده تحول های گسترده ای در صنعت گردشگری 

ایران رخ خواهد داد.

  جاباما پلاس چه مدت است اجرایی شده، تا امروز چقدر مورد توجه مسافران 
قرار گرفته و آیا می توان از آن به عنوان یک تجربه موفق در فضای گردشگری 

کشور یاد کرد؟
از شهریور ماه این سرویس را تحت نام آفتابگردون ارائه کرده ایم و با گذشت ۵ ماه از شروع طرح، 
همزمان با انتشار محصول جدید جاباما، آفتابگردون را با نام »جاباما پلاس« و تغییرات بهینه تر 

گسترش دادیم.
نکته اینجاست که از قبل تر، در حال بررسی برای ارائه قابلیت های سطح بالا در تجربه پذیرش 
بودیم. تصمیم گرفتیم با آموزش، استاندارد اقامتگاه ها برای المان هایی که در فرآیند پذیرش 

اهمیت دارد را افزایش دهیم. دلیلش هم این بود که می دیدیم زمانی که کاربر از 
وب سایت خرید می کند، اگر قبل از پذیرش رضایت او را بررسی کنیم همه چیز عالی 
و تجربه از انجام رزرو مناسب است اما زمانی که رضایت همان کاربر را پس از اتمام 

اقامت بررسی می کردیم، می دیدیم که گاهاً رضایت به شدت افت می کند.
متوجه شدیم در فرآیند پذیرش تا خروج مهمان، اتفاقاتی رخ می دهد که باعث این 
نارضایتی می شود. بخشی که باعث نارضایتی شده بود، ارتباط مستقیم با جاباما 
نداشت و چون ما در سمت خودمان، کار را درست انجام داده بودیم، می توانستیم از 
کنارش عبور کنیم اما می دیدیم که دامنه این نارضایتی ها به بخش نظرات مربوط به 
اقامتگاه ها کشیده می شود. در نهایت هم انگشت اشاره به سمت ماست، چرا که کاربر 
معتقد است از جاباما رزرو کرده و تجربه بدی داشته. به همین دلیل بود که جاباما 
پلاس شروع به کار کرد. هدف اصلی این سرویس، این بود که در لایه  جدیدی وارد 
بازی شویم. وارد لایه  میزبان شویم، آموزش دهیم، مشکل را در فرآیندها پیدا کنیم. 
به کلامی ساده تر، قرار شد هر بعد ماجرا از زمان پذیرش تا خروج را بررسی کنیم تا هم 
نکات منفی تجربه نامناسب به ما برنگردد و هم امتیاز میزبان کاهش پیدا نکند. اساساً 
دلیل شکل گیری جاباما پلاس همین بود ولی در زمانی که ما مشغول انجام تحقیق و توسعه 
بودیم، شیوع کرونا بدتر می شد. احساس کردیم بر اساس شرایط موجود و نظرسنجی هایی که 
داشتیم، بهتر است تمرکز جاباما پلاس بر موارد مربوط به جلوگیری از کرونا باشد. آمارهای ما 
می گفت اولویت »بهداشت و نظافت« برای مشتریان تا قبل از اسفند ۹۸ در رتبه سوم و چهارم 
در نظرسنجی ها بود اما از زمان شیوع کرونا، در تمام نظرسنجی ها دیدیم که گزینه بهداشت و 
نظافت با فاصله بسیار زیادی تبدیل به اولویت اول مردم شد. از همان نقطه، تمرکز سرویس جاباما 
پلاس، تا زمان پایان کرونا روی این موضوع قرار گرفت. امروز اولویت اول ما، آموزش پروتکل های 
بهداشتی به میزبان ها، بهداشت و ضدعفونی اقامتگاه ها و ارائه پک بهداشتی است و بعد از کرونا، 

جاباما پلاس قرار است مجموعاً تجربه بهتری از پذیرش تا خروج در یک اقامتگاه را ارائه کند.

  به گفته خودتان در این طرح یک پکیج کامل ارائه می شود؛ از لوازم یکبار مصرف 
گرفته تا ضدعفونی محل و پشتیبانی اختصاصی. نهایتا در شرایط کرونا این موارد 

چقدر بر سلامت افراد اثرگذار هستند؟
واقعیت این است که برای عدم ابتلا به کرونا هیچ گارانتی وجود ندارد. ما پروسه های بهداشتی را 
افزایش می دهیم. در بیلبوردهای تهران نوشتیم که »تابستان سال بعد، جاباما« و افراد را تشویق 
به سفر نرفتن کردیم. از طرفی بیلبوردهای شمال کشور ما معرفی سرویس جاباما پلاس البته 
با نام قبلی آن یعنی آفتابگردون بود. انتقادی که به ما گرفته شد این بود که ما دو طرفه بازی 

می کنیم در حالی که اینطور نیست.
جاباما یک بازیگر صنعت گردشگری اســت؛ ما مرجع قانونی برای وضع قانون نیستیم. صرفا 
می توانیم به افراد پیشنهاد ســفر نرفتن بدهیم. اما وقتی که جریمه وضع می شود و در جاده 
ترافیک است، این یعنی انتخاب فرد، سفر است. دیتای ما می گفت نزدیک به ۷۰ درصد کل 

سفرهای جاده ای، فقط مربوط به شمال است.

در نتیجه هدف ما این بود که به این حجم از مسافر، چه به انتخاب چه به اضطرار، کمک کنیم 
تا اقامت امن تری داشته باشد. واقعیت این است که این طرح برای ما هزینه های بسیاری دارد و 
اکنون، پک بهداشتی یکبار مصرف هر مسافر هزینه قابل توجهی می شود. از طرفی زمانی که برای 
آموزش به میزبان صرف می شود، اقلامی که چاپ می شود و حتی تهیه مواد ضدعفونی، هزینه ای 
است که انجام می دهیم و بابت آن قیمت را افزایش نمی دهیم. این در واقع این یک سوبسید است 
که جاباما می دهد. در یک کلام، حرف ما این است که در این شرایط سفر نروید، اما اگر مجبورید، 

ما امکانات امن تری را ایجاد کرده ایم.

  و تا الان می توان گفت طرح موفق بوده؟
به شدت از نظر اعداد و ارقام موفق بوده چون زمانی که شروع کردیم، ۵ الی ۶ درصد از رزرو ها 
مربوط به جاباما پلاس بود و امروز نزدیک به ۳۰ درصد از کل رزروهای جاباما مربوط به همین 
طرح است. در شهرهایی که جاباما پلاس ارائه می شود، تا ۸۰ درصد رزروها، از اقامتگاه هایی است 
که جاباما پلاس در آن ها فعال شده است. عملا کاربرها نشان داده اند که این نظافت برایشان به 
شدت مهم است. از طرفی اگرچه جاباما پلاس اکنون در مازندران، تهران و کیش فعال است اما 
به زودی در شهرهای بیشتری از مازندران فعال می شویم و از طرفی قشم، توابع تهران، گیلان، 

اصفهان و شیراز در مرحله بعدی هستند که تا آخر امسال جاباما پلاس در آن ها ارائه می شود.

  در ساختاری که جاباما برای این طرح ارائه کرده چه ضمانتی وجود دارد تا آنچه 
در سایت درباره جاباما پلاس می خوانیم عملا در واقعیت و اقامتگاه ها هم اتفاق 

افتاده باشد؟ مکانیزیم بررسی چیست؟
ما میزبان ها و اقامتگاه ها را دسته بندی می کنیم. میزبان ها آموزش دیده اند و از طرفی اکنون 
متوجه شده اند که عملکرد بهترشان و امتیازی که از کاربر می گیرند اثر مستقیمی بر درآمدشان 
دارد؛ چرا که به دلیل رضایت مسافران قبلی، احتمال انتخابشان توسط کاربران جدید افزایش 
پیدا می کند. همین موضوع باعث افزایش درآمد آن ها می شود. ما امروز میزبان هایی داریم که به 
خوبی این چرخه را درک کرده اند و خودشان از ما هم حساس تر شده اند. این مسئله باعث شده 

تا بسیاری از میزبان ها، خودشان همکاری کاملی در این طرح داشته باشند.
از طرفی در شهر هایی که جاباما پلاس راه اندازی شده، چندین سوپروایزر داریم که به صورت 
روزانه اقامتگاه ها را چک و پلمب می کنند. در نتیجه تیم ما هم روی پروسه نظافت، نظارت دارد.

جدا از این موارد،  ما گزینه  بازگشت کامل وجه را داریم. به این معنی که اگر یک کاربر وارد اقامتگاه 
جاباما پلاس شود و ببیند اطلاعات آن، عکس هایش و رفتار میزبان در کنار پروتکل های بهداشتی 
رعایت نشده، دو گزینه دارد. یا می تواند اتاق بهتری را در همان اقامتگاه یا اساسا اقامتگاه دیگری 
را انتخاب کند یا اگر به هر دلیلی نخواهد چنین کاری انجام دهد، بدون قید و شرط وجه کامل به 
او بازگردانده می شود. از بین چند هزار رزرو جاباما پلاس که از ابتدای طرح تاکنون داشته ایم، در 
مجموع ۱۲ مورد برای بازگشت کامل وجه و ۱۵ مورد ارتقای اقامتگاه داشته ایم. در واقع در این 
چند هزار رزرو، صرفا ۲۷ مورد مشتری ناراضی بوده که ما بلافاصله یا اقامتگاه را ارتقا داده ایم یا 

پول کامل را برگردانده ایم.

دیجیاتو
گــــــزارش

استارت آپ

۶ چالشی که کار کردن در منزل با خود به همراه می آورد؛ 

دورکاری؛ شانس یا بدبختی بزرگ؟!

صحبت کردن با خود، 
اگر نشانه  اعتماد به 
نفس باشد مشکلی 

ندارد. مشکل زمانی 
پدیدار می شود که این 

گفتگوهای درونی به 
مکالمات عمیق و دنباله 
داری با خودتان تبدیل 

می شوند که دیگران 
را به تعجب وا خواهند 

داشت. به این ترتیب کم 
کم رفتارهای عجیبی از 

شما سر می زند

کار کردن از منزل، هم می تواند یک شــانس باشد هم 
یک بدبختی بزرگ. آزادی ناشی از کار کردن در منزل 
بینهایت لذت بخش و حتی رؤیایی است. شما می توانید 
ساعات کاری تان را خودتان تنظیم کنید، هر وقت لازم 
بود اســتراحت کنید، هر زمان لازم شد بیرون بروید، 
پروژه های کاری را عقب بیاندازید و به جایشان کارهای 
مفید تــری انجام دهید و غیره. با این ســبک زندگی 

کارهای زیادی می توان کرد.

در عیــن حال اگــر برنامه 
ریز خودتان باشید، متعهد 
ماندن به ایــن برنامه ریزی 
آســان نخواهد بود. پیروی 
کــردن از برنامــه  روتینی 
مثل کار کردن به نظم فوق 
العاده ای نیاز خواهد داشت 
چون کسی نیست که شــما را چک کند. 
به این ترتیب هــر کاری که بخواهید می 
توانید انجام دهید. اما کسانی که در منزل 
کار می کنند خوب می دانند این ســبک 
کار کردن، شــما را هر روزه با چالش های 

متعددی مواجه می کند.
 اما خبر خوب این است که اگر این چالش ها 
را بشناســید، می توانید برای غلبه بر آنها 
استراتژی داشته باشید. شــش نمونه از 
چالش هایی که مؤسسین کسب و کارها 
و یا هــر کس دیگــری که از منــزل کار 
 می کند با آنها مواجه می شــوند در ادامه

 آمده است.

   1- خانه  شــما تبدیل به غار شما 
می شود

به بیان دیگر، کار کردن از منزل باعث می 
شود همیشه در حال کار کردن باشید و هیچ 
گاه واقعاً دست از کار نکشید. تمام پروژه ها 
و کاغذبازی های شما دم دستتان خواهند 
بود، به همین خاطر نمی توانید میان محل 

کار و خانه تمایز درستی قائل شوید.

   2- پوشیدن لباس مناسب و رسمی 
برایتان سخت می شود

وقتی مــدام لباس راحتی به تن داشــته 
باشید، لباس مناســب و رسمی پوشیدن 
برایتان واقعاً ســخت خواهد شد. هرچه 
باشــد به تن داشــتن لبــاس راحتی به 
صورت مــداوم آنچنان احســاس خوبی 
به شــما خواهــد داد کــه دلیلــی برای 
 جایگزیــن کــردن آن پیــدا نخواهید

 کرد.

   3- گوشه گیر می شوید
کار کردن در منزل آن هم در غیاب همدمی 
که بتوانید بــا او دمخور شــوید می تواند 
موجب شود احساس تنهایی زیادی بکنید. 
به این ترتیب از هر گونه تعامل اجتماعی 
به دور خواهید بود، مگر مواقعی که برای 
تغییر حال و هوا به سوپرمارکت محل خود 
ســری می زنید و تنها با هدف حرف زدن 
با یک انسان دیگر ســعی می کنید حال 
 و احوال فروشــنده  بد اخلاق آن را جویا 

شوید.

   4- با خودتــان وارد گفتگوهای 
درونی عمیقی می شوید

صحبت کردن با خود، اگر نشانه  اعتماد به 
نفس باشد مشــکلی ندارد. مشکل زمانی 
پدیدار می شود که این گفتگوهای درونی 
به مکالمات عمیق و دنباله داری با خودتان 
تبدیل می شــوند که دیگران را به تعجب 
وا خواهند داشــت. به این ترتیب کم کم 
رفتارهای عجیبی از شــما سر می زند که 
سلامت ذهنی شما را زیر سؤال خواهند برد.

   5- حواستان از کار پرت و جذب 
چیزهای دیگری می شود

با برخوردار بودن از اینترنت و عدم حضور 
کسی که بتواند شما را چک کند، افتادن 
در ورطه  »اینترنت گردی« بسیار محتمل 

خواهد بــود؛ یعنی از این وبســایت به آن 
وبســایت رفتن بدون هیچ قصد خاصی و 
شاید تنها با هدف گردش. اینترنت گردی 

کار ســازنده ای به نظر می رســد، چون 
بلافاصله می توانید آنچه به دنبالش هستید 
را پیدا کنید، اما واقعیت این است که این 
نتایج متأســفانه هیچ ربطی به کار شما 

ندارند.

   6- عذاب وجدان می گیرید
این واقعاً برای بعضی ها یک چالش محسوب 
می شــود، چون همه نمی توانند چنین 
فرصتی به دست بیاورند. دورکاری از منزل 
در بسیاری از شرکت ها یک امتیاز محسوب 
می شود. امتیازی که بار سنگینی روی دوش 
فرد می گذارد. کسی که چنین فرصتی در 
اختیار دارد باید برای اثبات بهره وری اش 
تلاش زیادی بکند و این می تواند برای او 
به یک چالش ذهنی تبدیل شــود. همان 
گونه که رفتن به محل کار با چالش هایی 
همراه است، بیدار شدن از خواب بدون آنکه 

جایی برای رفتن داشته باشید نیز چالش 
هایی به همراه خود دارد. این شمایید که 
 باید چالش های خود را به درستی انتخاب

 کنید.
به دلیل کاهش ارتباط انسانی انتقال برخی 
از اطلاعات به اشــتباه یا بسیار کند اتفاق 
می افتد. ممکن اســت در متن ایمیل ها 
اشتباهی باشــد یا حتی تن صدای پشت 
تلفن احساسات اشتباهی را منتقل کند. 
احساسات و تفکرات دیگران بسیار سخت 
منتقل می شود و آدم ها کمتر همدیگر را 

درک می کنند.
شــاید  افراد خانواده و دوستان تان درک 
نمی کنند که شما در خانه سر کارید! ممکن 
اســت هر لحظه برای انجام کاری از شما 
کمک بخواهند. برای مثال کودکان شان 
را به شما می ســپارند و به دنبال کارهای 

خودشان می روند.
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